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Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

На прастор,  на шырокі разлог 
Выхадзі,  мой народ,  грамадою...

Якуб КОЛАС

Äà ¢âàã³!
Хто хоча 

набываць газету  
ў офісе рэдакцыі — 

чакаем!

www.nv-online.info

Ці хочаце вы папрацаваць  
у Германскім Бун дэ с та гу?

Ó 2013 ãîä çå Ãåð ìàíñê³ Áóí äý ñ òàã òàê
ñà ìà ïðà äà ñ òà¢ëÿå Ì³æíàðîäíóþ ïàð
ëàìåíöêóþ ñòûïåíäûþ (IPS)
âû ïóñêí³êàì âû øýé øûõ íà âó ÷àëü íûõ 
óñ òà íî¢ Áå ëà ðóñ³.

Ì³æíà ðîä íàÿ ïàð ëà ìåíö êàÿ ñòû ïåí
äûÿ (IPS)ïðà äóã ëå ä æà íà äëÿ âû ïóñêí³êî¢ 
ÂÍÓ, ÿê³ÿ ö³êà âÿö öà ïàë³òû êàé, àê òû¢íà 
çàé ìà þö öà ãðà ìàä ñêàé äçåé íàñ öþ ³ 
ìà þöü âåëüì³ äî á ðûÿ âå äû ïà íÿ ìåö êàé 
ìî âå.

Íà ìî ìàíò ïà ÷àò êó ïðà ã ðà ìû ÿíû 
ïàâ³ííû áûöü íå ñòà ðýé øûì³ çà 30 ãà äî¢.

Ñòû ïåí äû ÿ òû çìî ãóöü ïðàéñö³ 15òûä í¸ âóþ ñòà æû ðî¢êó ¢ àä íà ãî ç äý ïó òà
òà¢ Ãåð ìàí ñêà ãà Áóí äý ñ òà ãà. Íà ïå ðû ÿä ³õ 5ìå ñÿ÷ íà ãà çíà õî ä æàí íÿ ÿíû 
áó äóöü çàë³÷à íû âà Óí³âåðñ³òýò ³ìÿ Ãóì áàëü äòà ¢ Áåðë³íå ³ àò ðû ìà þöü ìàã ÷û
ìàñöü íà âåä âàöü âó ÷ýá íûÿ çà íÿòê³.

Ì³æíà ðîä íàÿ ïàð ëà ìåíö êàÿ ñòû ïåí äûÿ (IPS) äî¢æûö öà ç 1 ñà êàâ³êà ïà 31 
ë³ïå íÿ 2013 ãî äà.

Ñòû ïåí äûÿ ¢êëþ ÷àå ðàñ õî äû íà ïðà åçä, ïðà æû âàí íå ³ ìå äû öûí ñêóþ ñòðà
õî¢êó, à òàê ñà ìà øòî ìå ñÿ÷ íóþ ãðà øî âóþ äà ïà ìî ãó íà õàð ÷à âàí íå.

Çàÿ¢ê³ íà ¢äçåë ó êîí êóð ñå ïðû ìà þö öà äà 31 ë³ïå íÿ 2012 ã.  
ó Ïà ñîëü ñò âå Ãåð ìàí³³ ¢ Ì³íñêó.

Áîëüø ïà ä ðà áÿç íàÿ ³íôàð ìà öûÿ íà ñàé öå http://www.bundestag.de/IPS.
ÓÍÏ 101166185

ОБРАЗОВАНИЕ

ПРАЦЯГ ТЭМЫ

Учеба на платном доступна только богачам?
Стоимость обучения для первокурсников в центральных университетах страны доходит до 

нескольких тысяч долларов.
Совсем скоро закончится всту-

пительная кампания 2012 года. 
Несмотря на то, что конкурс на мно-
гие популярные специальности сей-
час ниже, чем год назад, стоимость 
платного обучения неуклонно повы-
шается. Многие центральные вузы 
уже обнародовали суммы, которые 
придется выложить первокурсни-
кам.

Обучение на престижных специ-
альностях Белорусского государ-

ственного университета информати-
ки и радиоэлектроники обойдется 
примерно в 1300 долларов за год. 
Другой популярный технический вуз 
— Белорусский национальный техни-
ческий университет — также задал 
высокую планку в сезоне 2012—
2013 года — на уровне примерно 
1,5 тысячи долларов. Один год в 
бывшем Нархозе стоит примерно 
1300 долларов.

Стоит отметить, что с каждым 

курсом стоимость обучения растет. 
Четверокурсники БГУИР, например, 
готовятся к тому, чтобы выклады-
вать за год науки в альма матер до 
2 тысяч долларов.

Белгосуниверситет, который 
считается самым престижным бело-
русским вузом, также опубликовал 
расценки на новый учебный год. 
Хотя, казалось, здесь ценам и расти 
уже некуда. Так, обучение на факуль-
тете международных отношений уже 

в прошлом году обходилось «дневни-
кам» примерно в 1500 долларов. В 
этом году для некоторых оно будет 
стоить 14.950 тысяч рублей, или 
почти 2 тысячи долларов. Столько 
же стоит обучение по специальности 
«правоведение». Чуть дешевле 
«дизайн» — 14.750. Пока дешевле 
всего учиться на филолога. 
Стоимость годового обучения тут 
равна 10.700 тысячам рублей, или 
примерно 1300 долларам.

Стоимость обучения на первом курсе в 2012—2013 году
БГУ

Факультет Стоимость (тыс.руб.)

Механико-математический факультет 11.800
Факультет прикладной математики и 
информатики 12.400
Факультет радиофизики и компьютерных 
технологий

От 11.800 до 12.400 (в 
зависимости от специальности)

Физический факультет 11.800
Физический факультет 11.800
Биологический факультет 13.600
Географический факультет От 11.800 до 12.400 (в 

зависимости от специальности)
Экономический факультет 14.500
Исторический факультет 11.800—12.400 (в зависимости 

от специальности)

Институт журналистики 13.600—14.200 (в зависимости 
от специальности)

Факультет философии и социальных наук 11.800—13.600 (в зависимости 
от специальности)

Филологический факультет 10.700—14.750 (в зависимости 
от специальности)

Юридический факультет 13.600—14.950 (в зависимости 
от специальности)

Факультет международных отношений 14.500—14.950 (в зависимости 
от специальности)

Гуманитарный факультет 10.700—14.750 (в зависимости 
от специальности)

 БГУИР
Факультет Стоимость обучения с 01.06.2012. (тыс.руб.) 
ФКП, ФРЭ 9.135.000
ФТК 9.480.000
ИЭФ 9.680.000
ФКСиС, ФИТУ 10.155.000 

БНТУ
Факультет Стоимость (тыс.руб.)

Автотракторный факультет 12.600—12.700 (в зависимости 
от специальности)

Факультет горного дела и инженерной 
экологии 12.600

Машиностроительный факультет 12.600—12.700 (в зависимости 
от специальности)

Механико-технологический факультет 12.600
Факультет маркетинга, менеджмента, 
предпринимательства 12.700

Энергетический факультет 12.700—12.800 (в зависимости 
от специальности)

Факультет информационных технологий и 
робототехники

12.600, 12.800 (в зависимости 
от специальности)

Факультет технологий управления и 
гуманитаризации

12.600—12.800 (в зависимости 
от специальности)

Инженерно-педагогический факультет 12.600

Факультет энергетического строительства 12.600—12.700 (в зависимости 
от специальности)

Архитектурный факультет 12.800

Строительный факультет 12.600—12.700 (в зависимости 
от специальности)

Приборостроительный факультет 12.600—12.700 (в зависимости 
от специальности)

Факультет транспортных коммуникаций 12.700
Спортивно-технический факультет 12.600

БГЭУ
Группа специальностей Стоимость обучения за 

2012—2013 год (тыс. руб.)
1-й курс (группа специальностей 1) 11.358.600 

1-й курс (группа специальностей 2) 11.587.500 

Мария МАЛЕВИЧ.

Невінаватых —  
пакараць, вінаватых —  

узнагародзіць?
Сваякі, сябры і калегі студэнта Інстытута журналістыкі Антона Сурапіна ўсе апошнія дні чакалі, што 

хлопец нарэшце выйдзе на волю. Аптымізм з’явіўся пасля абяцанняў кіраўніка дзяржавы пакараць 
вінаватых у справе “цацкавага дэсанта” на нарадзе з кіраўніцтвам Узброеных сіл і Памежнага камітэта. 
Але на момант здачы гэтага нумара ў друк студэнт-журналіст, які першым паведаміў на сайце пра 
інцыдэнт, заставаўся за кратамі, а ваенныя, якія “праваронілі” самалёт, — на сваіх пасадах.

Нагадаем: раніцай 4 ліпеня, на 
наступны дзень пасля вайсковага 
парада з нагоды Дня незалежнасці 
Беларусі, шведскі лёгкаматорны 
самалёт перасёк беларускую мяжу і 
скінуў плюшавых мядзведзікаў з 
ц ы д у л к а м і - п а т р а б а в а н н я м і 
грамадзянскіх свабод. Адказнасць 
за палёт узяла на сябе шведская  
Studio Total. Пілоты Томас Мазэці і 
Хана Ліна Фрэй заявілі, што 
бесперашкодна даляцелі да 
беларускай сталіцы і павярнулі ў бок 
літоўскай мяжы толькі пасля таго, як 
пачулі запыты па-руску з 
грамадзянскага аэрапорта. 

Афіцыйны Мінск доўгі час не 
пацвярджаў факт перасячэння 
мяжы шведскім самалётам, 
нягледзячы на паўтарагадзіннае 
відэа, якое выклалі ў інтэрнэце 
шведскія пілоты. Нашы ваенныя 
называлі відэа мантажом, а самі 
паведамленні ў незалежных СМІ — 
правакацыяй.

Тым часам следчыя затрымалі 
студэнта Інстытута журналістыкі 
Антона Сурапіна за размяшчэнне ў 
інтэрнеце фотаздымкаў, 
пацвярджаючых факт перасячэння 
беларускай мяжы шведскім 
лёгкаматорным самалётам. Акрамя 
таго, у ізалятары КДБ апынуўся 
рыэлтар Сяргей Башарымаў, які 
здаваў у арэнду кватэру 
грамадзянам Швецыі. І Сурапіна, і 
Барашымава падазраюць у 
пасобніцтве шведам. Абодвум, калі 
справа дойдзе да суда, пагражае 
зняволенне. І зусім не зразумела, 
чаму за інцыдэнт адказваюць людзі, 
якія ніякага дачынення да аховы 
мяжы не маюць. 

…Зразумела, што бацькам 
Антона Сурапіна, якія жывуць у 
Слуцку, не да дыскусіі пра стан 
сістэмы супрацьпаветранай 
абароны. Маці Антона — Алена 
Сурапіна — кажа: 

— Мы пакуль застанёмся ў 
Мінску. Дадому вырашылі не ехаць 
— чакаем, а раптам Антона выпус-
цяць. Адвакат нам нічога сказаць не 
можа, бо пад падпіскай. Мы самі 
нічога дабіцца таксама не можам. Я 
ніколі не была адданай верніцай, але 
цяпер хаджу ў царкву і малюся, бо ў 
такой сітуацыі і не ведаеш, што яшчэ 
можна рабіць. Канешне, мы адчува-
ем падтрымку звычайных людзей. 
Проста не чакалі такога! Нават мае 
аднакласнікі тэлефануюць і 
прапаноўваюць дапамогу. У каго 
машына, у каго яшчэ нешта. Кажуць: 
“Ты толькі скажы, што трэба — і ўсё 
будзе”. Аднакласнікі Антона, яго 

аднакурснікі — таксама. Я вось 
паглядзела, што пішуць у інтэрнэце. 
Дык, канешне, прыемна, што людзі 
так усё ўспрынялі і так заступаюцца 
за Антона. Але ад таго, што адбылося, 
мы дагэтуль у шоку. Самай вялікай 
праблемай было, як сказаць бабулі і 
дзядулю Антона, што яго кінулі за 
краты. Ён жа нічога не зрабіў злачын-
нага. Таму спадзяёмся, што нарэшце 
разбяруцца, і Антон выйдзе на волю.

Пакуль жа гучаць заклікі 
міжнароднай грамадскасці неад-
кладна вызваліць Антона Сурапіна. 
Беларуская асацыяцыя журналістаў 
таксама заклікала ўлады “спыніць 
практыку пераследу журналістаў, 
якія выконваюць свае прафесійныя 
абавязкі”. Але на той час, калі 
вярстаўся нумар, нічога не 
змянілася — кадравых рашэнняў не 
прагучала, Антона Сурапіна з 
“амерыканкі” не выпусцілі...

Дай Бог, каб цяпер, калі вы тры-
маеце ў руках “Народную Волю”, 
Антон Сурапін быў на свабодзе.

Любоў ЛУНЁВА.

Падпісацца на  
“Народную Волю”  

можна ў любы дзень...
Непрыкметна праляціць жнівень, і ў гарады вернуцца дачнікі, з 

адпачынкаў — рабочыя, служачыя, з канікулаў — студэнты...
Каб у верасні атрымліваць дахаты “Народную Волю”, Вы можаце ў 

любы дзень зайсці на пошту і аформіць падпіску. Кошт на месяц — усяго 
19.000 рублёў.

Вы — з “Народнай Воляй”,
“Народная Воля” — з Вамі!

ГАЗЕТА—ЧЫТАЧЫ

УРАДЖАЙ-2012

Будзем з хлебам!
Па інфармацыі на раніцу ўчарашняга дня, у краіне збожжавыя былі 

абмалочаны ледзь не з паловы плошчаў. На даачыстку паступілі 3.628.000 
тон зерня.

Сярэдняя ўраджайнасць па краіне — 38,3 цэнтнера з гектара. Гэта 
вельмі і вельмі нядрэнна.

ПАЛІТКУХНЯ

З’езд АГП вылучыў  
57 кандыдатаў у дэпутаты

Праўда, 15 верасня ў знак 
пратэсту супраць таго, як у нашай 
краіне праходзяць выбары, яны 
здымуць свае кандыдатуры.

“Спікеры” — менавіта так 
называюць у Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі тых, хто 
будзе ўдзельнічаць у выбарчай 
кампаніі. Задача спікераў — не 
змагацца за дэпутацкі мандат, а 
данесці да выбаршчыкаў 
інфармацыю пра тое, што 
справядлівых, дэмакратычных, 
чэсных выбараў у краіне няма.

Сярод тых, хто пойдзе да людзей 

з гэтай місіяй, былы старшыня 
Нацыянальнага банка Станіслаў 
Багданкевіч, народная артыстка 
Беларусі Зінаіда Бандарэнка, былы 
міністр абароны Павел Казлоўскі, 
падпалкоўнік міліцыі ў адстаўцы 
Мікалай Казлоў, прафесар Георгій 
Лепін, кінарэжысёр Юрый 
Хашчавацкі ды іншыя.

Усе гэтыя людзі збяруцца разам 
яшчэ раз — 15 верасня — на другую 
сесію партыйнага з’езда і заявяць 
аб тым, што яны здымаюць свае 
кандыдатуры і не будуць вылучацца 
кандыдатамі ў дэпутаты.

ГУЧНАЯ СПРАВА

Хадайніцтва адхілена
Крымінальная справа ў дачыненні да былога начальніка сакратарыята 

Савета Рэспублікі Глеба Бядрыцкага накіравана ў Вярхоўны суд для 
вызначэння падсуднасці.

Нагадаем, Бядрыцкі, які быў затрыманы праваахоўнымі органамі ў 
канцы кастрычніка мінулага года, абвінавачваецца ў крадзяжы шляхам 
злоўжывання службовымі паўнамоцтвамі і ў злоўжыванні службовым 
становішчам. Накіраванне матэрыялаў справы ў суд азначае, што 
хадайніцтва Бядрыцкага на імя кіраўніка дзяржавы аб вызваленні ад 
крымінальнай адказнасці адхілена.

ПРЭЦЭДЭНТ

Судзяць за… размалёўкі
Сёння, 31 жніўня, у Аршанскім гарадскім судзе павінен пачацца разгляд 

адміністрацыйнай справы грамадскай актывісткі Яны Ляснеўскай. Яе 
вінавацяць у распаўсюджванні твораў, якія прапагандуюць культ гвалту і 
жорсткасці.

Такімі матэрыяламі міліцыянеры палічылі дзіцячыя размалёўкі «Мой 
тата — міліцыянер. Што ён робіць на працы?».

Дарэчы, адзіная такая размалёўка была выяўлена ў Яніны дома падчас 
ператрусу ў пачатку лютага. Тады праваахоўнікі шукалі друкаваныя матэры-
ялы, якія рассылаліся ў Аршанскі гарадскі і раённы аддзелы міліцыі ад імя 
кампаніі «Наш Дом». У іх сцвярджалася, што самі супрацоўнікі міліцыі пару-
шаюць заканадаўства, а таксама дэманструюць нізкі ўзровень культуры. 
Падчас ператрусу міліцыянты нічога не знайшлі, а пазней нават прынеслі 
прабачэнні.

ЧУЛi?

Бенедыкт XVI 
прызначыў ...

Ганаровым папскім прэлатам 
прызначаны ксёндз Андрэй 
Стэцкевіч — генеральны вікарый 
Мінска-Магілёўскай архідыяцэзіі.

«Гэта прызначэнне робіцца 
Святым Айцом за асаблівыя заслугі 
перад царквой», — растлумачылі ў 
Рымска-каталіцкай царкве. 
Святары, якія атрымалі такі тытул, 
далучаюцца да бліжэйшага кола 
супрацоўнікаў пантыфіка і 
атрымліваюць прывілеі насіць 
асаблівую вопратку малінавага 
колеру.

Ксёндз Андрэй Стэцкевіч — 
доктар тэалогіі. З 1999 года — гана-
ровы каплан Папы, а з 6 чэрвеня 
гэтага года святар пачаў служыць 
ужо ў якасці генеральнага вікарыя 
Мінска-Магілёўскай архідыяцэзіі.

За час свайго святарскага слу-
жэння Стэцкевіч адбудаваў духоўную 
семінарыю ў Санкт-Пецярбургу, дзе 
выкладаў, кафедральны касцёл і 
курыю ў Маскве і пракатэдральны 
касцёл у Санкт-Пецярбургу і г.д. 
З’яўляўся выкладчыкам духоўнай 
семінарыі ў Санкт-Пецярбургу. 
Чытае спецкурсы ў семінарыі ў 
Пінску і ўніверсітэтах Мінска (у 
асноўным па біяэтыцы).

РАЗЪЯСНЕНИЕ
После публикации в минувшем номере материала «Конь в сенате», 

где был приведен известный исторический факт, когда римский импе-
ратор Калигула ввел в сенат своего коня, некоторые наши читатели 
высказали недоумение в связи с тем, что император Калигула был 
назван Гаем Юлием Цезарем. В этой связи разъясняем.

История знает двух Гай Юлиев Цезарей. Один — известный полково-
дец и писатель, отличался многими экстравагантностями, но коня в 
сенат не вводил. А вот второй Гай Юлий Цезарь (он же — Калигула) жил 
на сто лет позже. Славы великого полководца он не снискал. Однако 
тоже вошел в историю.

ПА ЧУТКАХ І …

“Каму хочацца  
пахаваць дзяржаўны 
аснамбль “Песняры”?
29 ліпеня на сайце ансамбля 

“Белорусские Песняры”  
www.pesniary-belorusskie.ru 
з’явілася неафіцыйная інфармацыя 
пра тое, што, згодна з рашэннем 
беларускіх улад, ліквідуецца 
беларускі дзяржаўны ансамбль 
“Песняры” як штатная адзінка 
Міністэрства культуры.

Тэлефанаванне ў прэс-службу 
гэтага міністэрства дало наступны 
вынік: там паведамілі, што ніякага 
рашэння пра ліквідацыю калектыву 
няма, а БДА “Песняры” рыхтуецца 
да гастроляў, у рамках якіх павінны 
адбыцца канцэрты ў Польшчы і 
Крамлёўскім палацы з’ездаў. А ў 
сувязі з чуткамі параілі звярнуцца 
да дырэктара ансамбля Сяргея 
Маеўскага.

— Я сам пра гэта даведаўся 
сёння ўранку і мушу катэгарычна 
заявіць: ні пра якую ліквідацыю 
калектыву і гаворкі не вядзецца, — 
заявіў Сяргей Маеўскі. — Гэтыя чуткі 
прыйшлі з Расіі, і можна здагадацца, 
каму яны выгадныя. Нашы 
“Песняры” зараз у выдатнай форме, 
рыхтуюцца да новых канцэртаў і 
паездак.

Тым не менш чуткі пра далей-
шы лёс БДА “Песняры” ўсё ж маюць 
пад сабой пэўны грунт. Згодна з 

інфармацыяй, атрыманай рэдакцы-
яй “Народнай Волі” ў Крамлёўскім 
палацы з’ездаў, у лістападзе там 
сапраўды павінен адбыцца канцэрт 
“Песняроў”. Але не дзяржаўнага 
калектыву, а… “Белорусских 
Песняров”. Вядома нам і пра 
неафіцыйную сустрэчу удзельнікаў 
“Белорусских Песняров” з 
прадстаўніком беларускіх уладных 
структур, падчас якой таксама пра-
гучала інфармацыя адносна няра-
дасных перспектыў БДА “Песняры”.

Сітуацыя насамрэч заблытаная. 
Варта нагадаць, што адносна 
нядаўна паміж гэтымі двума 
калектывамі было сімвалічна 
падпісана пагадненне аб ліквідацыі 
ўзаемных прэтэнзій, а таму 
інфармацыю аб ліквідацыі БДА 
“Песняры” можна ўспрымаць як 
спробу зноў распаліць канфлікт.

Цягам апошніх месяцаў у склад-
зе БДА “Песняры” адбыліся як 
мінімум дзве ратацыі музыкантаў. 
Апошняе абнаўленне на сайце гэта-
га калектыву pesnyary.by датавана 
18 ліпеня, калі для азнаямлення 
музыканты выставілі дэма-версіі 
трох новых песень. Час пакажа, ці 
будзе праца над імі даведзена да 
канца.

Дзмітрый ПАДБЯРЭЗСКІ.

ДЫПКУР’ЕР

Былы пасол Сірыі ў Беларусі 
пацвердзіў пераход  

на бок апазіцыі
Фарук Таха паведаміў пра гэта ў інтэрв’ю тэлеканалу Al Jazeera.
Дыпламат сцвярджае, што сем месяцаў таму ён пачаў выказваць 

нязгоду з метадамі падаўлення пратэстаў, якія прадпрымае рэжым Башара 
Асада. Гэта стала адной з прычын, па якой яго вырашылі адклікаць з 
Беларусі.

«Я мог абвясціць пра свае ўцёкі толькі цяпер, паколькі рэжым ужывае 
жорсткія меры супраць іншадумцаў як унутры краіны, так і за яе межамі», 
— сказаў былы кіраўнік дыпламатычнай місіі Сірыі ў Мінску.

Ён таксама заявіў, што яго задачай была падтрымка рэвалюцыі, а не 
публічныя заявы, але «сёння маўчанне з’яўляецца здрадай».

Фарук Таха працаваў у сірыйскім урадзе 44 гады, у тым ліку 26 гадоў 
— у якасці дыпламата.

http://www.bseu.by/russian/abiturient/img100.jpg
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ВІНШУЕМ!ПОРТРЕТСЕРЬЕЗНЫЙ РАЗГОВОР АПЫТАННЕ

Лидия Ермошина  
как «зеркало  

белорусской демократии»
Сказочное  

перевоплощение
Иногда ОНА похожа (на фото-

портретах, в газетах, на телеэкра-
нах) на смирную, тихую и скром-
ную пасторальную пастушку из 
библейских изобразительных 
сюжетов. Но «в нужное время» 
может вдруг превратиться в только 
что разродившуюся тигрицу из 
африканской саванны, зорко обе-
регающую своих детенышей от 
угрожающих стай бешеных, голод-
ных гиен и шакалов. Такое преоб-
ражение случается, когда ей надо 
доказывать, что у нас, в Беларуси, 
к примеру, демократии больше, 
чем во Франции, а Избирательный 
кодекс может утереть носы даже 
хваленым американцам. Или 
когда приходится советовать с тем-
пераментом Лайзы Минелли 
женам, подругам оппозиционных 
лидеров, не бегать на разные, вся-
кие акции массовых протестов, а 
сидеть дома возле плиты и готовить 
своим мужьям и женихам вкусный 
наваристый борщ.

Еще госпожа председатель 
белорусской Центральной избира-
тельной комиссии, когда это очень 
надо (когда требуется обеспечить 
власти должную рекламу), может 
продемонстрировать не только 
родимой Беларуси, но и всему 
международному сообществу 
завидные способности иллюзиони-
ста, экстрасенса и даже пророка…

Самый знаменитый, гениаль-
ный русский поэт, закончив своего 
«Бориса Годунова», внимательно 
перечитал поэму (достойную, как 
впоследствии подтвердила исто-
рия, гения) и, отложив перо, кото-
рое «с гусиного полета», восклик-
нул: «Ай-да Пушкин, ай-да сукин 
сын!» А я, когда читаю ненароком 
уже в нашенское время очеред-
ные откровения, экспромты, 
интервью главы Центризбиркома 
РБ Лидии Михайловны Ермоши-
ной, в сердцах про себя произно-
шу: «Ай-да Александр Григорьевич! 
У него глазомер и дальномер про-
сто потрясающие! Какого мастера-
иллюзиониста-мистификатора 
нашел!» Кто, как не Ермошина, на 
глазах у всего честного народа спо-
собна доказать, что белое — это 
черное. Что старый советский 
истертый «пятак» — это золотой чер-
вонец царской чеканки… И что (и 
это главный бренд, самая яркая 
изюминка в недюжинных талантах 
и способностях Лидии Михайловны) 
даже при тотальных, грубейших, 
нередко просто бесстыжих и бес-
совестных нарушениях избира-
тельного законодательства, соот-
ветствующих статей, положений 
Конституции, разных международ-
ных конвенций и соглашений, 
касающихся прав и свобод граж-
дан… — при всем при этом она 
умудряется со своими помощника-
ми устроить в Синеокой этакий 
тотальный «иллюзион», что диву 
даешься! Согласно которому 
(ежели это президентские выборы) 
светлейший Александр Григорь-
евич празднует убедительную, бес-
спорную и элегантную победу. А 
ежели настал срок, черед парла-
ментским выборам, то уж будьте 
уверены: ни одна живая душа из 
оппозиционной, демократической 
среды не пройдет и «не пролезет» в 
этот самый парламент, даже если 
надорвется от натуги! Ну, а ежели 
на последних президентских выбо-
рах нашлась такая на вид «могучая 
кучка» слишком ушлых, грамотных 
и пронырливых ребят из кандида-
тов в президенты (способных даже 
на «антигосударственный заговор 
и переворот»), пытавшихся перей-
ти дорогу основному, главному, 
плановому кандидату на самый 
высокий в стране руководящий и 
направляющий пост, — им тут же 
наша достославная Фемида при-
шила эти самые «массовые беспо-
рядки». И… «прощай, жена, прощай-
те, дети, и ты, матуля, не горюй»… 
Кого поволокли, кого «элегантно» 
пригласили на нары. Один, правда, 
предусмотрительно сбежал в сторо-
ну более человечного, более демо-
кратичного Запада. А другого из 
этих самых кандидатов в президен-
ты, подобно Евгению Евтушенко, 
пытающегося доказать, что и в 
Беларуси «поэт больше, чем поэт», в 
ходе кровавых событий в декабре 
2010 года едва не отправили на 
тот свет какие-то неведомые поту-
сторонние силы… Тоже случай, 
единственный в своем роде в 
мировой практике! А г-жа 
Ермошина до сих пор «делает вид», 
что не имеет к этому никакого 
отношения.

И еще Лидия Михайловна, 
вроде бы спокойная и добродуш-
ная на вид женщина, без особых 
амбиций и конспирологических 
устремлений, никак не похожа на 

колдунью или гадалку, подобно 
известному пророку и прорицателю 
Вольфу Мессингу может предсказы-
вать, предугадывать характер, сцена-
рий развития тех или иных судьбо-
носных событий на социально-поли-
тической «арене» Республики 
Беларусь. Так она не раз, насколько 
я помню, «угадывала», какой именно 
процент голосов избирателей в свою 
пользу хотел и желал получить на пре-
зидентских выборах ее непосред-
ственный начальник. А в одном из 
недавних интервью она сказала, 
давая свой прогноз на предстоящие 
парламентские выборы: «Я думаю, 
это будет нервная избирательная 
кампания». Чем, может быть, несо-
знательно, либо на какую-то минуту 
забыла, кто в стране Хозяин (жен-
ская память, да еще в таком возрас-
те, подвержена, как ни крути, неким 
порокам) фактически дезавуировала 
заявление А.Лукашенко о том, что 
предстоящие парламентские выбо-
ры — кровь из носу! — надо организо-
вать и провести так, чтобы это был 
светлый всенародный праздник.

Еще одним «нестандартным» 
поступком, который тоже можно 
отнести к разряду чудесных мисти-
ческих превращений, наша «герои-
ня» удивила не только жителей 
Беларуси и ее политический 
«бомонд», но и, можно сказать, все 
мировое сообщество. В том числе и 
такие «сгустки» мирового демокра-
тического сообщества, как ОБСЕ, 
БДИПЧ и ПАСЕ. Подобно ассистент-
ке незабвенного Игоря Кио, или 
того пуще — самого Дэвида 
Копперфилда, Лидия Михайловна в 
один прекрасный июльский день 
как-то неожиданно вдруг исчезла с 
политической «сцены» Синеокой. И 
так же неожиданно, словно «летучий 
голландец», нарисовалась во всей 
своей неброской славянской про-
стоте… аж в самой Вене! На сове-
щании ОБСЕ — организации, кото-
рая направляет наблюдателей на 
выборы. И представлялась самым 
достойным образом — как «зеркало 
белорусской демократии». И этот, 
надо сказать, весьма опасный трюк 
без страховки Ермошина сумела 
выполнить, будучи уже давно вне-
сенной Евросоюзом в списки невы-
ездных. О загадочных перипетиях 
этой необычной истории — особый 
разговор. Меня же в данной ситуа-
ции заинтересовало, привлекло 
внимание вот это высказывание 
Лидии Михайловны в интервью 
каналу «Беларусь-1».

— Данное совещание имело 
определенную заданность — погро-
зить пальцем, повоспитывать госу-
дарство, где демократии, по мне-
нию ОБСЕ, не очень много. Поэтому 
я думаю, что инициатива была про-
явлена с той целью, меня наконец-
то выпустили, чтобы лично повоспи-
тывать…

Ах ты, Боже мой! Какими же мы, 
белорусы, бываем  порой лицемер-
ными?! Это уже «в крови» нашей 
власти, у обслуживающих ее «под-
разделений», в том числе и у нашей 
ЦИК во главе с Л.Ермошиной: 
любой шаг навстречу им со стороны 
той же ОБСЕ с открытым, друже-
ственным, вполне цивилизованным 
предложением взять на вооруже-
ние, внедрить в белорусскую прак-
тику организации подготовки и про-
ведения выборов на всех уровнях 
международные демократические 
нормы и правила, почему-то гипер-
трофированно, то есть нервно и 
болезненно воспринимаются, трак-
туются президентом, а вслед за ним 
— подотчетным ЦИК как не допусти-
мое вмешательство во внутренние 
дела суверенной Беларуси. 
Покушение на ее самобытность и 
«особый путь развития». С соответ-
ствующим стремлением «накло-
нить» государство, нацию аж до 
земли! Чуть ли не заставить всех нас 
«залезть в окопы» и этим самым 
дестабилизировать обстановку в 
стране.

Между тем всему мировому 
демократическому сообществу, 
по-моему, просто осточертели 
постоянные, ставшие стабильны-
ми, явные и скрытые нарушения 
при формировании избирательных 
комиссий, прессинг в отношении 
некоторых их членов (особенно 
«борзых» в смысле непозволитель-
ного вольнодумства!) со стороны 
властно-чиновничьих структур в 
центре и на местах, открытая нелю-
бовь, настороженность к оппози-
ции, где окопались «экстремисты и 
отморозки»! Многажды доказано и 
показано, что в парламент у нас не 
выбирают, а назначают. А свободо-
мыслящему, независимому чело-
веку, личности, вздумавшей стать 
поперек дороги кандидату в депута-
ты, рекомендованному сверху, уго-
тована судьба — как минимум! — 
быть уволенным с работы под наду-
манным предлогом (к примеру, не 
продлить контракт — и дело сдела-
но!). А какой беспредел творится с 
досрочным голосованием, а также 

голосованием на дому — это уже 
наше, белорусское ноу-хау. 
Прочтите как-нибудь на досуге, 
госпожа Ермошина, в газете 
«Народная Воля» за 17 июля сего 
года статью под заголовком «Афіцэр 
беларускай міліцыі Сяргей Макар 
папрасіў прытулку на Захадзе”. В 
которой, кроме всего прочего, тво-
римого в Синеокой под дланью 
существующего режима, — кон-
кретно и убедительно, на соответ-
ствующих примерах говорится о 
вопиющем беспределе, творимом 
в республике во время организа-
ции и проведения выборов. И вам 
станет стыдно за то, что Вы так без-
застенчиво, как мне показалось, 
блефуете в своем интервью теле-
каналу «Беларусь-1» о своем экзо-
тическом вояже в Вену. Позвольте 
Вам, даражэнькая (в связи с этим 
обстоятельством), привести некото-
рые выдержки из того же интервью 
Сергея Макара:

— Гэтая карціна (о зверских 
издевательствах в РОВД ментов-
дэпэсников над безвинной женщи-
ной, раздев ее догола! — А.О.) 
адлюстроўвае сітуацыю ва ўсёй 
сістэме. Ілжывыя пратаколы, 
ілжэсведчанні ў судах... Усё стала 
магчымым пасля таго, як міліцыя 
паступова перастала выконваць 
сваю асноўную функцыю і занялася 
палітычным сыскам, каб 
абслугоўваць рэжым. А для гэтага 
ўсе сродкі апраўданыя. 
Фальсіфікацыі, якія адбываюцца на 
выбарах, далі глебу для ілжы ва ўсіх 
сферах.

— Вы былі сведкам такіх 
фактаў падчас выбараў?

— Мяне задзейнічалі на выба-
рах і ў 2006-м і ў 2010 годзе. У 
2006-м я быў на закрытым участку 
ў вайсковай часці. У першы дзень 
датэрміновага галасавання салдаты 
ішлі калонай па аднаму з ужо 
запоўненымі бюлетэнямі. Кідалі іх у 
скрыню, а потым распісваліся ў жур-
нале. У 2010-м я працаваў на 
ўчастку ў гандлёвым каледжы. Там 
студэнтаў адміністрацыя па расклад-
зе прыводзіла галасаваць 
датэрмінова, каб потым адпусціць 
на выхадныя. Скрыню з бюлетэнямі 
на ноч забіралі некуды ў асобны 
пакой. Але была яшчэ маленькая 
скрыня, яе вывозілі да інвалідаў. 
Ніхто з тых, да каго мы прыходзілі, 
не хацеў галасаваць за Лукашэнку. 
Людзі казалі: “Не, ужо хопіць!” І 
ўвогуле, абураліся, казалі, што жыць 
стала значна горш. Але так здарыла-
ся, што на гэтым участку жыве шмат 
інвалідаў па зроку. Члены камісіі за 
іх запаўнялі бюлетэні і, не зважаю-
чы на тое, за каго чалавек прасіў 
прагаласаваць, ставілі “галачку” 
Аляксандру Лукашэнку.

— А самі супрацоўнікі міліцыі 
давяраюць уладам?

— Супрацоўнікі праваахоўных 
органаў лепш, чым хто-небудзь, 
ведаюць рэальную цану заявам. І 
пра тую ці іншую элегантную 
перамогу на выбарах, і па гучных 
справах...

Согласитесь, Лидия Михайловна, 
все, о чем рассказал Сергей Макар, 
— это даже не тоталитаризм и не 
диктатура. Это — если вдуматься, 
поднапрячь мозги — натуральный 
средневековый деспотизм и тира-
ния. А вы сокрушаетесь по поводу 
того мнения Запада, что у нас 
«демократии не очень много»… «Ах, 
не лукавьте!» — как поется в одном 
из старинных романсов.

С закрытыми 
 глазами

Не так давно г-жа Ермошина с 
закрытыми глазами вместе со 
своим замом Николаем Лозовиком 
дала должный «отлуп» экс-кандидату 
в президенты Дмитрию Уссу, пред-
ставившему в ЦИК то количество 
подписей граждан РБ, которое необ-
ходимо для внесения соответствую-
щих изменений в Избирательный 
кодекс. «Горе-политику» было заяв-
лено: «ЦИК не рассматривает ни 
правовую, ни политическую состав-
ляющую данного вопроса». Пусть 
так, «не рассматривает». Но дать 
соответствующий толчок этому 
очень необходимому вопросу на 
уровне главы государства — разве 
не в Ваших силах и не Ваша прямая 
обязанность? О том, что наше изби-
рательное законодательство, мягко 
говоря, недемократическое, давно 
чирикают все воробьи! 
Действительно, почему бы в участ-
ковые комиссии не включить пред-
ставителей кандидатов в депутаты? 
Или почему бы не подсчитывать 
голоса открыто, под взором наблю-
дателей? А кому нужно досрочное 
голосование?

А разве Вам, Лидия Михайловна, 
неведомо, что сам Александр 
Григорьевич перед президентскими 
выборами как-то разоткровенни-
чался насчет того, что, дескать, ему 
слишком много процентов голосов 

на выборах не надо; вот столько-то 
(была названа соответствующая 
«скромная» цифра) было бы в 
самый раз… (возможно, я не 
совсем точно передаю мысль, 
слова главы государства: в таком 
случае прошу редакцию, если это 
возможно, передать их истинное 
содержание поточнее). Вы говорите 
явно с издевкой о мнении ОБСЕ 
насчет того, что в нашем государ-
стве «не очень много демократии». 
Помилуйте, милейшая госпожа 
председатель ЦИК: ее, этой самой 
демократии, в должном объеме и 
количестве у нас издавна, во все 
времена «царствования» нашего 
Александра Григорьевича, и рядом 
не стояло!

А вот создать видимость нали-
чия лишь некоторых элементов 
демократии в процессе подготовки 
и проведения выборов — это мы 
могём! Особенно при понимании и 
поддержке наблюдателей от СНГ. 
Потому что у них самих положение 
дел в этом плане не намного лучше, 
чем в «сильной и процветающей 
Беларуси». Не исключено, что на 
этот раз (в сентябре) власть «пропу-
стит» в парламент несколько чело-
век с неприличной кликухой — 
«оппозиционеры». Ну, и сможет ли 
эта «кучка» демократов делать пого-
ду в том самом парламенте? Да ни 
в жизнь! Вспомните, дорогой чита-
тель, оппозиционного генерала 
Фролова с его немногочисленными 
сторонниками и единомышленни-
ками в Палате представителей. Или 
независимую нашу пассионарию 
Ольгу Абрамову, в которую ваш 
покорный слуга до сих пор влю-
блен… Пошумели-погудели — и уда-
лились в небытие.

Значит, надо менять всю систе-
му существующей власти в 
Синеокой. Что при старом 
Избирательном кодексе РБ (и 
нынешнем «верховодстве» г-жи 
Ермошиной в ЦИК с секретарем 
Н.Лозовиком) практически невоз-
можно. А ведь сам Александр 
Григорьевич когда-то обещал, вер-
нее — указывал на то, что этот 
самый кодекс надо бы существенно 
«модернизировать» в соответствии с 
велением времени. Но, по всему 
видать, «жить в эту пору прекрасную 
уж не придется ни мне, ни тебе», 
дорогой мой читатель!

«Экспромт» тянет 
на «волчий билет»

Напоследок скажу, возможно, 
самое неприятное для госпожи 
Ермошиной. Вернее, напомню ей 
ее же весьма экстравагантное 
высказывание насчет наших бело-
русских женщин. В том числе и бое-
вых подруг, жен лидеров оппозиции, 
бегающих, как ошалелые, на все-
возможные акции протеста, в том 
числе и особенно в дни подготовки  
оппозицией «антиконституционного, 
антигосударственного переворота» 
во время событий декабря 2010 
года на Плошчы. Мол, нечего этим 
бабам туда бегать! — поучала тогда 

наших «декабристок» жуть как недо-
вольная и сердитая председатель 
ЦИК. Сидеть надо дома у печки да 
борщ мужу варить!

Знаете, неуважаемая мною 
Лидия Михайловна, в цивилизован-
ном демократическом государстве 
Вы за такой «экспромт» вмиг бы 
слетели с должности, да еще с «вол-
чьим билетом». А я бы, ежели бы 
«был директором», не доверил Вам 
после такого всплеска эмоций даже 
самый захудалый сельсовет. 
Простите уж меня за то, что так вот к 
Вам не по-джентльменски, без долж-
ного респекта… Потому что злой, 
как тысяча чертей! Потому что с 
молоком матери впитал в себя 
ненависть к любой несправедливо-
сти, лжи, лицемерию, приспособлен-
честву и лизоблюству во всех фор-
мах и методах их проявления. И ни 
за какие коврижки типа повышения 
пенсий с 1 августа (если не ошиба-
юсь) на голосование в сентябре не 
пойду! Потому и «ругаю» вот так 
напористо. Скажу: за державу обид-
но! Живем в центре Европы, как 
некоторые любят похваляться, а от 
самих порой мезозоем, карстовой 
пещерой пахнет за версту! И тянет, 
тянет нас словно какая-то неведо-
мая сила не вперед, а назад. К 
параноидному противочеловече-
скому сталинизму. К миропорядку, 
где «правит бал» фактически и прак-
тически один человек. Где и прави-
тельство, и суды, и армия с милици-
ей, и парламент служат ему лишь 
декорацией, ширмой для самоу-
правства. И Вы, Лидия Михайловна 
Ермошина, всему этому «барделье-
ру» служите. Что же Вы об этой 
самой «службе» через 10—20 лет 
расскажете своим внукам? И не 
будет ли Вам, как говорил один 
писатель, мучительно больно и стыд-
но за бесцельно прожитые годы?

Когда даже  
ежу понятно…
А вообще… ежели говорить пре-

дельно откровенно, на чистоту… 
мне жаль Ермошину. Она, как мне 
представляется, не сама стала 
такой. Ее режим выпестовал и при-
ручил. Потому она, хоть и хорохорит-
ся порой внешне, однако внутрен-
не, как говорится, ничто человече-
ское ей не чуждо. И она волнуется, 
переживает. В том числе — в эти 
жаркие июльские дни — за исход 
грядущих парламентских выборов. 
Нутром, по всему видать, предчув-
ствуя, как бы народ не объявил 
власти «дефолт». И по существу не 
объявил выборам тихий и элегант-
ный бойкот. По Конституции 
Республики Беларусь ведь эта пре-
лестная демонстрация, скажем так, 
не возбраняется. Что может стать 
для ее шефа своеобразным момен-
том истины, точкой отсчета иного 
времени. А без шумных призывов и 
воззваний оппозиции чувствуется, 
что народ устал слушать одни обе-
щания, рассказы цветастые по БТ о 
всевозможных «амбициозных пла-
нах», «сногсшибательных инноваци-

онных проектах», «прорывных 
показателях в макроэкономике», 
столь же радужные оптимистиче-
ские телебайки о многочисленных 
встречах «на высшем уровне», 
сулящих небывалый приток инве-
стиций, заключении очередных 
договоров, об опять же прорыв-
ном оживлении экономического, 
научно-технического, военного 
сотрудничества с определенной 
«категорией» стран и т.д. и т.п. А 
уровень жизни людей, реальные 
доходы населения становятся год 
от года все ниже и ниже!

Все это, ежу понятно, видит, 
слышит и понимает госпожа пред-
седатель ЦИК. Потому в последнее 
время, как мне показалось, даже 
подрастерялась малость: чует 
кошка, чье мясо съела?..  То утверж-
дала (говоря о выборах в парла-
мент), что «это будет нервная изби-
рательная кампания», то буквально 
через три дня стала утверждать 
принципиально обратное (подчер-
кивая, что выборы проходят вяло), 
несколько заигрывая перед изби-
рателями, которые сильно уже осто-
рожничают при сборе подписей в 
пользу того или иного кандидата в 
депутаты, словно находятся в лет-
ней «спячке»: «Я, честно говоря, 
переживаю за избирателей. 
Хочется, чтобы им было интересно 
(! — А.О.), а интересно только тогда, 
когда есть интересные, достойные 
кандидаты». Ну Вы, блин, даете, 
Лидия Михайловна! «Достойные» и 
«интересные» — это как? Вернее — 
это кто? Ослепительная Ирина 
Дорофеева? Или не менее гламур-
ная и сексапильная Искуи Абалян? 
А может быть, креативный до поте-
ри пульса Дядя Ваня, либо сам метр 
отечественной эстрады Анатолий 
Ярмоленко? Либо спадары 
Чергинец с Гигиным? Такие депута-
ты (или, не дай Бог, сенаторы), гля-
дящие власти в рот и отвешиваю-
щие ей бесконечные реверансы, 
заведут нас, Беларусь, еще дальше 
в непроходимое болото! Именно о 
таких «слугах народа» пелось в «под-
польной» сатирической частушке 
советских времен, высмеивающей 
нравы тогдашней власти:

Пусть же будут Щедрины,
Герцены и Гоголи…
Только чтоб любили нас,
Чтобы нас не трогали!
«Интересно», на мой вкус, — это 

когда тебя пытаются развлечь. Или 
от чего-то очень важного и принци-
пиального отвлечь. Когда читаешь 
взахлеб «месье Дюма», к примеру, 
либо наших, тех же Чергинца с 
Гигиным, или Рубинова… А настоя-
щие выборы — это выбор судьбы, 
будущего своего и всей страны, 
своих детей. И, дорогие братья и 
сестры, прежде чем плестись, как 
заблудшие овечки, на избиратель-
ный участок, надо хорошенько поду-
мать головой, а не тем местом, про-
сти Господи, на котором сидите…

Александр Иванович 
ОЛЬХОВОЙ,

гражданин Республики 
Беларусь. 

Минск.

З сынам!
У Аляксандра Атрошчанкава і Дар’і Корсак 

нарадзіўся сын. Былы палітвязень і праваабаронца 
назвалi хлопчыка Нілам.

Хлопчык нарадзіўся 26 ліпеня сапраўд-ным 
багатыром: вага — 3510, рост —  
53 см.  І  немаўля, і маладая мама адчуваюць сябе 
добра.

На пытанне, у гонар каго назвалі сына, 
Аляксандр Атрошчанкаў адказаў: “І ў гонар Ніла 
Гілевіча, і ў гонар Ніла Армстранга».

Нагадаем, што Аляксандр Атрошчанкаў быў 
арыштаваны пасля прэзідэнцкіх выбараў 19 
снежня 2010 года. За ўдзел у акцыі пратэсту супраць 
фальсіфікацыі вынікаў прэзідэнцкіх выбараў 
асуджаны да 4 гадоў зняволення. Прабыў у турме  
10 месяцаў і быў вызвалены ў верасні  
2011 года.

А сам Ніл Гілевіч 
парадаваў 
чытачоў сваімі 
новымі вершамі. 
Як заўсёды, 
вострымi, 
злабадзённымі.

Ніл ГІЛЕВІЧ
З паэтычнага 

дзённіка
Зміцеру Дашкевічу

Знаю, саколе, чаму так нервуеш ты іх —
Злыдняў, да гора святой Беларусі глухіх.
Знаю, чаго так лютуюць, звярэюць чаго.
Гэта яны так не церпяць сумлення твайго.
Гэта яны не прымаюць так веру тваю.
Гэта яны ненавідзяць так мову тваю.
Гэта яны так зайздросцяць любові тваёй.
Гэта яны так баяцца свабоды тваёй.
Гэта — яны. Ну а тысячы добрых людзей
Ім насупор прыхінаюць цябе да грудзей.

Трагедыя
Як пакацілася долу мая Беларусь — так і коціцца.
А ці апомніцца хоць над абрывам ужо, ці спахопіцца? —
Знаку ніякага. Толькі і чутна: “Як-небудзь дазяпаем.
Не еўрапейцамі? Ну дык і што? А чым горш — азіятамі?”

Формула
Калі не з’явіцца КАСТУСЬ —
Чужак усё ў сваё аберне
І зробіць нашу Беларусь
“Одной из западных губерний».

Абурэнне рэнегата
“Мне мала, што зрокся я сам. Я хачу,
Страшэнна хачу, каб і ты яе зрокся.
Так дзіка хачу, што аж матам крычу.
А ты — як не чуеш! Ты што — з ёю зросся?”

Пад свежым уражаннем
Вязень бяссоння, я сёння з паўночы да рання
Слухаў па радыё новыя песні кахання.
О, як у іх агаляецца самы інтым!
Як бессаромна! І як мадэрнова прытым!

Чаму я не хачу быць “ляўрэатам”
Падумалася нейк: а што, як раптам
Мне прэмію прысудзіць знаны “Клюб”
І абзаве публічна “ляўрэатам” —
На ўсю рэспубліку, на ўвесь наш люд?
Крый Бог, сябры! Тлумачу вам адразу,
Чаму не буду “ляўрэату” рад:
Я ў ім не гонар чую, а абразу.
Я гонар чую ў слове “лаўрэат”.
Бо “лаўрэат” выводзіцца ад “лаўра”,
А “ляўрэат” — няйначай як ад “лярва”.
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Олег КВИТКО,  
ведущий научный сотрудник Института генетики и цитологии Академии наук Беларуси:

«Нам не нужно  
волюнтаристское опекунство…»

На одном из семинаров я обратил внимание на выступление кандидата биологических наук, доцента, ведущего науч-
ного сотрудника Института генетики и цитологии НАН Беларуси Олега Квитко. Впечатлили его аргументы, факты. 
Собравшиеся в зале долго аплодировали ему, благодарили. Подошел к Олегу Викторовичу и я, договорились о встрече.

Беседа началась с возвраще-
ния к тому семинару.

— Я выделил основное, — 
говорит ученый. — Наука в недо-
статочной степени ориентируется 
на решение главной задачи: на 
принципиально новые крупные 
открытия, на открытие новых 
законов, теорий. А ведь это 
составляет подлинную основу тех-
нологических продвижений. Если 
длительное время в науке нет 
новых крупных открытий, а все 
ограничивается внедренческой 
практической работой, то проис-
ходит определенное исчерпание 
фундаментального базиса. И быв-
ший пышный куст начинает увя-
дать.

— Что, этого не понимают в 
нашей стране?

— Я не стану однозначно 
отвечать на ваш вопрос, но 
скажу: руководство страны требу-
ет от нас, чтобы была как можно 
скорейшая практическая отдача 
от науки. Этот лозунг абсолютизи-
руется и доводится до каждого 
научного работника. Получается, 
что каждый из нас должен быть и 
ученым, и менеджером, экономи-
стом, финансистом. И каждый 
ученый или небольшая научная 
группа должны чуть ли не еже-
квартально осчастливливать стра-
ну великими достижениями, что 
совершенно не реально.

Например, для разработки 
одного лекарства в Европе и США 
тратится где-то миллиард долла-
ров. Идет ряд поисков, многие 
ученые хотят это лекарство изо-
брести. Но никто не говорит 
какой-то группе: вы отработали, 
скажем, год, срочно давайте 
новый препарат на рынок. Это 
абсурд. Лишь немногие исследо-
вания могут дойти до стадии гото-

вых разработок. И уже из них следу-
ет выбирать те, которые, действи-
тельно, способны стать новациями. 
Требование нашего руководства, 
чтобы чуть ли не каждый ученый, 
каждая научная группа давали регу-
лярно в квартал практическую отда-
чу, носит, я считаю, не просто 
абсурдный, а вредительский харак-
тер. Естественно, мы таких чудес 
совершить не можем. И приходится 
собирать какие-то справки, акты 
внедрения о не доведенных до ума 
разработках. Хорошо еще, что боль-
шинство «сырых» разработок остает-
ся на бумаге, иначе беда может 
случиться.

— Олег Викторович, так что 
важнее всего для науки?

— Недавно смотрел интервью с 
учеными — нобелевскими лауреата-
ми. Они говорили, что для достижения 
успеха в науке нужно одно: спокой-
ствие в работе и стабильность, чтобы 
ученый не искал каждый день деньги, 
фонды и гранты, чтобы он спокойно 
«сидел» на твердой ставке. Пусть это 
не очень большие деньги, но они ста-
бильны, и ученый может сосредото-
ченно и спокойно работать. Научный 
труд — это труд в условиях неопреде-
ленности и риска, ученый должен 
иметь право на ошибку. Например, я 
начинаю работу, провожу экспери-
мент, но он не дает результата. Я 
понял, что надо свернуть работу в 
этом направлении, от чего-то отка-
заться, начать что-то новое. Но у меня 
утвержденный руководством план и в 
соответствии с ним требуется отчет, я 
не могу отказаться.

— Я прочитал выступление 
премьер-министра Михаила 
Мясниковича в академической 
газете «Веды», так бывший ваш 
руководитель утверждает: созда-
ны все условия для безграничного 
поиска.

— Хорошо бы это иметь на прак-
тике. В той же публикации отмечает-
ся, что наука нуждается в базовом 
финансировании, дающем твердую 
основу для исследовательской рабо-
ты. Я должен знать, что могу спокой-
но дерзать и искать то, что нужно для 
науки, страны, человечества. Если я 
нашел это, то существует премиаль-
ный фонд, поощрение, продвиже-
ние по службе. Человек, естествен-
но, должен стремиться к результату. 
Только не надо устраивать чрезмер-
ную гонку, которая приводит к анти-
результату.

— Олег Викторович, как бы 
там ни было, но некоторые бело-
русские ученые известны на 
мировой арене. И ваши работы 
ценятся за рубежом. Недавно вы 
читали лекции в Англии, а ваша 
аспирантка, которая сделала 
обзор ваших теоретических работ, 
получила первую премию на меж-
дународном конкурсе в Москве. 
Так чем вы недовольны?

— А тем, что наш потенциал не 
реализуется в силу чрезмерной 
бюрократизации управления. 
Слишком много стало контролеров. 
Я вчера ушел в десять часов вече-
ра, утром меня ловят за пять минут 
опоздания. В такой ситуации наука 
не делается. Есть творческий подъ-
ем, появились идеи — трудись за 
полночь. Результат появляется не 
тогда, когда ты вовремя пришел в 
лабораторию, а тогда, когда тебя 
осенила муза…

Поэтому наши контролеры 
должны превратиться в менедже-
ров. Вот у нас есть Президиум 
Академии наук Беларуси. В том 
виде, в котором он существует сей-
час, он не нужен. Я говорю в серд-
цах: эту надстройку надо закрыть! И 
науке станет легче. Институты зара-
ботают лучше. Почему? Президиум 

просто засыпает подчиненные 
институты требованиями ненужных 
бумаг, отчетов, справок. И весь этот 
сизифов труд валится на плечи науч-
ных работников, которые выполня-
ют основную работу. 

— Бумажный вал, как девятый 
вал, вышибает творческую почву 
из-под ног ученых?

— Так оно и есть. А потому надо, 
чтобы не начальство над нами сиде-
ло в Президиуме, а рядом были 
менеджеры, которые помогали бы 
нам реально внедрять все разра-
ботки, которые действительно стоят 
того. 

Вот вам пример. Мы сделали 
прекрасный прибор «Цитомир» для 
анализа живых клеток, для изучения 
стволовых клеток, раковых клеток, 
для внедрения клеточных техноло-
гий в медицину и в сельское хозяй-
ство тоже. Разработали прибор, и он 
два года не идет в широкий тираж, 
не внедрен, не доведен для добрых 
дел. И не потому, что он плох. А пото-
му что внедренческой работой 
вынуждены заниматься мы, уче-
ные. Собственно, один я. А прибор, 
не хвалюсь, великолепен. Его у нас 
просят китайцы, в нашей стране 
потребность огромная. Но он не 
внедряется. Кого винит руковод-
ство? Создателей. Лично меня: 
почему ты не внедрил, почему нет 
средств от продажи вашего прибо-
ра? А почему детищем своим один 
разработчик должен заниматься, а 
где наш могучий Президиум? Там 
же народа куча сидит, которая 
ненужные бумажки перебирает. Я 
понимаю, бумажки писать легче, 
чем заниматься реальной внедрен-
ческой работой. Нам, научным 
работникам, надо меньше началь-
ников, а больше помощников. 
Контролерами мы и сами можем 
быть. И под это надо перестраивать 

структуру Президиума. Он, в таком 
виде, как сегодня, не нужен. Надо 
резко сократить постоянный кон-
троль. Не надо ежеквартальной 
отчетности, полугодовой. Раз в год и 
достаточно. Кстати, в советское 
время так и было. А сейчас неиз-
вестно что творится. 

— Что еще вас, Олег 
Викторович, тревожит?

— Не надо из планов в науке 
делать догму, иначе они могут засто-
порить работу, парализовать науч-
ную деятельность целых коллекти-
вов. Ученый должен иметь возмож-
ность без бюрократической каните-
ли поменять план работы и вообще, 
если это базовое финансирование, 
то там никаких бумаг не надо. 
Задания чисто рабочие и исследо-
ватель делает их для себя или груп-
пы людей, с которыми трудится над 
этой тематикой. 

— А как насчет конкуренции в 
науке?

— Конкуренция — хорошая 
вещь, она многое дала человече-
ской цивилизации, но время ее 
ушло в небытие. Сейчас, наоборот, 
кооперация выходит на первый 
план. И это мы видим на примере 
экономических проблем 
Евросоюза. 

— А есть ли кооперация среди 
белорусских ученых, согласие и 
понимание?

— Здесь также есть проблема. 
Нужно объединять усилия ученых. 
Вот пример. Для нас, биологов, 
очень тяжело найти нормальное 
сотрудничество с медицинскими 
учреждениями. Хотя я работаю на 
медицину. А найти настоящий кон-
такт для какой-то разумной работы 
крайне тяжело. Надо не ставить 
межведомственные рогатки. 
Сейчас эта межведомственность 
махровым цветом расцвела…

— А довольны ли ученые 
системой финансирования 
науки?

— Основное финансирование 
идет в рамках государственных 
программ. Я считаю, программы 
эти нужны как исключение. Надо 
вернуться к базовой системе 
финансирования, которая време-
нем проверена. Плюс отдельные 
целевые проекты, где просматри-
вается конечный продукт и где 
близок к внедрению результат — 
вот там нужно объединение и 
концентрация сил. 

— Олег Викторович, на эти и 
многие другие темы я беседо-
вал с рядом ученых. Заметил, 
все ждут перемен, серьезной 
структурной реформы в науке...

— Да, серьезная структурная 
реформа нужна. Но первоначально 
она требует серьезной дискуссии. 
Говорят, маленькой стране не 
нужна фундаментальная наука. Это, 
на мой взгляд, ошибочная точка 
зрения, которая негативно отража-
ется и на прикладной науке. 
Почему? Когда в стране есть фунда-
ментальная наука, то и интеллекту-
альный уровень людей, науки в 
целом и вообще культурного сооб-
щества более высокий, чем без 
нее. Если нет ученых, которые зани-
маются серьезными фундамен-
тальными разработками, то нет тех, 
кто может понять открытия исследо-
вателей передовых стран планеты. 
Нам всем важно знать, что делает-
ся и у соседей, и в мире, чтобы 
шагать вровень со временем. 
Фундаментальная наука — это осно-
ва образования, подготовки 
кадров. Это неотъемлемый элемент 
современного общества. И малая 
страна может сказать веское слово 
в фундаментальной науке.

Евгений СОЛОВЬЕВ.

НІСЭПД:  
Электарат стаў менш  

давяраць праўладным 
 кандыдатам

Апытанне Незалежнага інстытута сацыяльна-палітычных і 
эканамічных даследаванняў, які зарэгістраваны ў Вільнюсе, паказвае, 
што ў 2008 годзе за прыхільнікаў Аляксандра Лукашэнкі гатовы былі 
галасаваць 43,5% выбаршчыкаў. Сёлета гэта лічба значна меншая — 
27,6%.

Адначасова ўзрасла падтрымка апазіцыйных кандыдатаў — 19,6% 
у 2008-м і 28,2% цяпер. Такім чынам, тэарэтычная папулярнасць 
апазіцыйных кандыдатаў нават большая, чым праўладных. Хаця, 
зразумела, што ўсё залежыць ад таго, хто канкрэтна балатуецца ў 
Палату прадстаўнікоў як кандыдат апазіцыі.

ЧУЛІ?

Нарэшце!
Аляксандр Лукашэнка 

даручыў стварыць музей 
Васіля Быкава

Па даручэнні Аляксандра 
Лукашэнкі пачата праца па 
стварэнні музея народнага 
пісьменніка Беларусі Васіля 
Быкава. Музей будзе адчынены на 
базе лецішча Быкава ў Ждановічах-6 
Мінскага раёна.

Пра гэту сенсацыйную навіну 
паведаміла Міністэрства культуры.

У гэтых мэтах 27 ліпеня прынята 
пастанова ўрада, у адпаведнасці з 
якой лецішча бясплатна перададзе-
на Ірынай Міхайлаўнай Быкавай ва 
ўласнасць дзяржавы. 

«Гэты дзень з’яўляецца 
адпраўной кропкай у справе 
ўвекавечання памяці пісьменніка і 
захавання яго творчай спадчыны», 
— падкрэслілі ў Мінкультуры.

Музей ствараецца як філіял 

Дзяржаўнага музея гісторыі белару-
скай літаратуры. На працягу 2012—
2014 гадоў будзе праведзены 
капітальны рамонт лецішча Васіля 
Быкава з яго прыстасаваннем пад 
музейную ўстанову, а таксама будзе 
добраўпарадкавана прылеглая 
тэрыторыя, створаны камфортныя 
ўмовы для наведвальнікаў.

Адначасова па даручэнні 
Лукашэнкі супрацоўнікі Дзяржаўнага 
музея гісторыі беларускай літаратуры 
вядуць навуковую апрацоўку архіва 
Васіля Быкава і асабістых рэчаў 
пісьменніка, якія знаходзяцца ў яго 
кватэры і на лецішчы. Гэтыя прадме-
ты і дакументы складуць аснову 
экспазіцыі музея пісьменніка, ства-
рэнне якой плануецца ажыццявіць у 
2013—2014 гадах.

У Беларусі ўводзіцца 
таемны маніторынг 

фінансавай дзейнасці 
прадпрыемстваў

З 1 кастрычніка 2012 года наглядныя органы Беларусі атрымліваюць 
права на фінансавы і іншы маніторынг дзейнасці прадпрыемстваў.

Адпаведны ўказ №332 «Аб некаторых мерах па ўдасканаленні кан-
трольнай (нагляднай) дзейнасці ў Рэспубліцы Беларусь» падпісаны 
Аляксандрам Лукашэнкам.

Дакументам уводзіцца новая форма кантролю (нагляду) — маніторынг, 
які палягае ў назіранні, ацэнцы ўмоў дзейнасці суб’ектаў з мэтамі выяўлення 
і прадухілення прычын і ўмоў, якія спрыяюць здзяйсненню парушэнняў.

Пікантнасць гэтай новай формы кантролю заключаецца ў тым, што 
маніторынг будзе ажыццяўляцца таемна — прадпрыемствы не будуць 
ведаць пра яго правядзенне.

ДЫПКУР’ЕР

У Мінск прыбыў новы 
Часовы павераны  

ў справах ЗША  
ў Беларусі 

Майкла Скэнлана на гэтай пасадзе змяніў 
Ітан Голдрыч.

Гэта вопытны і вядомы на 
постсавецкай прасторы дыпламат. 
Адной з апошніх пасад спадара 
Голдрыча была пасада дырэктара 
ўпраўлення па справах Каўказа і 
рэгіянальных канфліктаў Бюро 
еўрапейскіх і еўразійскіх спраў 
Дзярждэпартамента. Ён шмат бываў 
у Азербайджане, Арменіі, Грузіі і 
іншых краінах, якія ўтварыліся на 
тэрыторыі былога СССР.

Нагадаем, што пасада 
амбасадара ЗША ў Беларусі 
застаецца вакантнай з сакавіка 
2008 года — пасля дыпламатычнага 
канфлікту паміж Мінскам і 

Вашынгтонам. Падставай для 
канфлікту стала ўвядзенне ЗША 
санкцый у дачыненні да канцэрна 
«Белнафтахім». Неўзабаве пасля 
гэтага пасол Беларусі ў ЗША Міхаіл 
Хвастоў быў адкліканы з Вашынгтона 
для кансультацый, а Мінск па 
патрабаванні беларускага боку 
пакінула пасол Карэн Сцюарт. 
Адначасова па патрабаванні 
Беларусі колькасць амерыканскіх 
дыпламатаў у Мінску была скароча-
на з 35 да пяці супрацоўнікаў. З таго 
часу нічога не змянілася. Такім 
чынам, Ітан Голдрыч прыехаў у 
новую “гарачую кропку”.

Ітан Голдрыч  
з жонкай Рэндзі. 

ФАКТ І КАМЕНТАРЫЙ

Ёсць такія 
заробкі!

«З 62.120 вакансій, якія былі ў 
агульнарэспубліканскім банку на 17 ліпеня, 
47.792 прапановы — з заработнай платай да 3 
мільёнаў рублёў, 7499 працоўных месцаў — ад 
3 да 5 мільёнаў, 655 — ад 5 мільёнаў рублёў і 
вышэй, — распавяла ў інтэрв’ю «Народнай 
газеце” міністр працы і сацыяльнай абароны 
Марыяна Шчоткіна. — У 26 выпадках 
наймальнікі гатовы плаціць больш за 8,3 
мільёна рублёў. Прычым наяўнасць вакансій з 
высокай заработнай платай сёння ўжо не рэд-
касць. На дадзены момант маюцца прапано-
вы з заработнай платай 12—16 мільёнаў, тры 
пазіцыі — 20 мільёнаў”.

АДКРЫТЫ ЛiСТ
Прадстаўнікі праваабарончых арганізацый на мінулым тыдні накіравалі сумесны зварот на 

імя Генеральнага пракурора Рэспублікі Беларусь Аляксандра Канюка і Старшыні Вярхоўнага 
суда Рэспублікі Беларусь Валянціна Сукалы з просьбай аб сустрэчы з мэтай абмеркавання 
сітуацыі з незаконнымі прэвентыўнымі затрыманнямі грамадскіх актывістаў і прадстаўнікоў 
маладзёжных апазіцыйных груп, спынення гэтай незаконай практыкі і прыцягнення вінаватых 
да адказнасці.

Просім аб сустрэчы...
          Генеральнаму пракурору Рэспублікі Беларусь
          А.У.КАНЮКУ
          Старшыні Вярхоўнага суда Рэспублікі Беларусь
          В.А.СУКАлУ
Мы, беларускія праваабаронцы, звяртаемся да Вас як кіраўнікоў 

дзяржаўных органаў, да кампетэнцыі якіх адносяцца функцыі нагляду за 
станам законнасці ў краіне і законнасцю прынятых судовых рашэнняў.

У апошні час у Беларусі рэгулярна напярэдадні масавых мерапрыемстваў 
ці прыезду высокапастаўленых афіцыйных асоб замежных дзяржаў адбыва-
юцца незаконныя затрыманні грамадскіх актывістаў і прадстаўнікоў малад-
зёжных апазіцыйных груп. Звычайна іх абвінавачваюць у дробным 
хуліганстве, потым на падставе сведчанняў супрацоўнікаў міліцыі суды 
караюць іх адміністратыўнымі арыштамі. Відавочна, такія метады 
выкарыстоўваюцца для превентыўнага ізалявання актывістаў на час пэўных 
грамадска-палітычных падзей.

Так, перад прыездам Уладзіміра Пуціна ў Мінск (31.05.2012 г.) трапілі 
пад адміністратыўны арышт Амельчанка Іван, Васільеў Раман, Крэмянецкі 
Дзмітрый, Яроменак Уладзімір, Дземідзенка Мікалай. Перад дзяржаўным 
святам Днём незалежнасці (03.07.2012 г.) — Васількоў Віталь, Амельчанка 
Іван, Вінаградаў Павел, Арцыбашаў Аляксандр. Перад прыездам Дзмітрыя 
Мядзведзева (18.07.2012 г.) — Галіцкая Кацярына, Васільеў Раман, 
Яроменак Уладзімір, Амельчанка Іван, Ажароўскі Андрэй, Новікава Таццяна, 
Сухій Ірына, Мацкевіч Міхаіл.

Практыка затрыманняў, якія груба парушаюць правы грамадзян 
Беларусі, гарантаваны Канстытуцыяй Рэспублікі Беларусь і міжнароднымі 
абавязацельствамі нашай краіны ў галіне правоў чалавека, набыла 
сістэмны характар і павінна кваліфікавацца як адвольныя затрыманні. 
Гэтыя дзеянні ідуць насуперак прынцыпам прававой дзяржавы, уцягваюць 
супрацоўнікаў міліцыі і суддзяў ва ўдзел у палітычным пераследзе грамад-
зян.

Просім сустрэчы з Генеральным пракурорам Рэспублікі Беларусь, 
Старшынёй Вярхоўнага суда Рэспублікі Беларусь з мэтай абмеркавання 
сітуацыі і спынення незаконнай практыкі і прыцягнення вінаватых да 
адказнасці.

Алег ГУлАК, старшыня Беларускага Хельсінкскага камітэта,
Валянцін СТЭФАНОВіЧ, намеснік старшыні ПЦ “Вясна” 

 (не зарэгістраваны),
іна КУлей, старшыня Камітэта абароны рэпрэсаваных “Салідарнасць”,

Алена ТАНКАЧОВА, старшыня Цэнтра прававой трансфармацыі,
Раіса МіхАйлОўСКАЯ, старшыня Цэнтра па правах чалавека.

На працягу першай паловы 2012 года да адміністратыўнай адказнасці па 
артыкуле 17.1 КаАП “Дробнае хуліганства” прыцягваліся наступныя асобы:

іван Амельчанка: адміністратыўныя арышты 15.05.2012, суд 
Ленінскага раёна г.Мінска; 25.05.2012 — суд Маскоўскага раёна г.Мінска 
(без вызвалення з ізалятара); 26.06.2012, 11.07.2012, 17.07.2012, 
29.07.2012 — суд Ленінскага раёна г.Мінска;

Павел Вінаградаў: адміністратыўныя арышты 30.12.2011, 21.02.2012, 
02.03.2012 — суд Маскоўскага раёна г.Мінска; 24.04.2012 — суд Савецкага 
раёна г.Мінска; 21.06.2012 — суд Цэнтральнага раёна г.Мінска;

Раман Васільеў: адміністратыўныя арышты 21.02.2012 — суд 
Віцебскага раёна; 26.04.2012 — суд Савецкага раёна г.Мінска; 14.05.2012 
— суд Цэнтральнага раёна г.Мінска; 26.05.2012 — суд Маскоўскага раёна 
г.Мінска; 17.07.2012 — суд Кастрычніцкага раёна г.Мінска;

Уладзімір Яроменак: адміністратыўныя арышты 21.02.2012 — суд 
Віцебскага раёна; 27.04.2012 — суд Савецкага раёна г.Мінска; 16.05.2012 
— суд Фрунзенскага раёна г.Мінска; 23.05.2012 — суд Маскоўскага раёна 
г.Мінска; 17.07.2012 — суд Кастрычніцкага раёна г.Мінска;

Мікалай Дземідзенка: адміністратыўныя арышты 26.04.2012 — суд 
Савецкага раёна г.Мінска; 14.05.2012 — суд Цэнтральнага раёна г.Мінска;

Міхаіл Мускі: адміністратыўныя арышты 21.02.2012 — суд Віцебскага 
раёна; 07.04.2012 — суд Ленінскага раёна г.Мінска; 26.04.2012 — суд 
Савецкага раёна г.Мінска; 11.05.2012 — суд Маскоўскага раёна г.Мінска;

Павел Сяргей: адміністратыўныя арышты 16.05.2012, 21.04.2012 — 
суд Фрунзенскага раёна г.Мінска;

Дзмітрый Крымянецкі: адміністратыўныя арышты 21.02.2012 — суд 
Віцебскага раёна; 07.04.2012 — суд Ленінскага раёна г.Мінска; 27.04.2012 
— суд Савецкага раёна г.Мінска; 14.05.2012 — суд Цэнтральнага раёна г.
Мінска; 24.05.2012 — суд Маскоўскага раёна г.Мінска;

Кацярына Галіцкая: адміністратыўны арышт 17.07.2012 — суд 
Маскоўскага раёна г.Мінска;

Віталь Васількоў: адміністратыўны арышт 30.06.2012 — суд 
Фрунзенскага раёна г.Мінска.

Андрэй Ажароўскі: адміністратыўны арышт 18.07.2012 — суд 
Маскоўскага раёна г.Мінска;

Таццяна Новікава: адміністратыўны арышт 18.07.2012 — суд 
Маскоўскага раёна г.Мінска;

ірына Сухій: штраф 18.07.2012 — суд Цэнтральнага раёна г.Мінска; 
Міхаіл Мацкевіч: адміністратыўны арышт 18.07.2012 — суд 

Цэнтральнага раёна г.Мінска.

ХТО ЯНЫ, "ХУЛiГАНЫ"?

АД РЭДАКЦЫi

Не зусім зразумела, чаму праваабаронцы ўключылі ў свой спіс толькі актывістаў, якія былі затрыманы напярэдадні прыезду ў Беларусь 
расійскіх кіраўнікоў. На самай справе колькасць тых, хто сутыкнуўся з падобным беззаконнем, значна большая. Гэта і палітолаг, акадэмічны 
дырэктар вільнюскага інстытута стратэгічных даследаванняў Аляксей Пікулік, і журналісты Павел Свярдлоў і Віталь Ругайн, і праваабаронца 
Алег Волчак, і іншыя. Але ў любым выпадку важна, як адрэагуюць прадстаўнікі ўлады на прапанову агульнымі намаганнямі вярнуць сітуацыю 
ў прававое рэчышча.

В’етнам хоча ў Мытны саюз 
АФІЦЫЙНА

Як заявіў прэзідэнт гэтай краіны 
Чыёнг Тан Шанг на прэс-
канферэнцыі ў расійскім горадзе 
Нар’ян-Мар, гэты працэс можа 
пачацца «хутка».

«Мы разлічваем, што пры 
наяўнасці высокай палітычнай волі 
кіраўніцтва нашых краін, а таксама 
беларускіх і казахскіх таварышаў, 

партнёраў, мы можам ужо хутка 
пачынаць гэты працэс і прывесці 
яго да завяршэння ў выглядзе 
пагаднення аб далучэнні В’етнама 
да Мытнага саюза Расіі, Беларусі і 
Казахстана», — сказаў ён.

Не так даўно пра жаданне 
далучыцца да Мытнага саюза заявіў 
Кыргызстан.

Ці падманвае міністр? Ці 
сапраўды людзей на заробкі 
тысячу долараў і болей нават 
шукаюць праз інтэрнэт?

Аказалася, усё праўда.
Напрыклад, філіял УМ-81 ААТ 

«Лаўсанбуд» (Магілёў) шукае 
электразваршчыка 4—6-га 
разраду на заробак у 9 мільёнаў.

Фірма «Арсенал» (таксама 
Магілёў) прапануе электраман-
тажніку па электраабсталяванні, 
сілавым і асвятляльным сеткам 8 
мільёнаў у месяц.

ТАА «Инфотехстрой» (Гродна) 
шукае адразу шасцярых муляраў, і 
кожнаму гатовы забяспечыць па 
10 мільёнаў.

У Мінску прафесійны 
электразваршчык патрэбны ААТ 

«Фунцікі» — яму прапануюць 12 
мільёнаў у месяц.

Вельмі выгаднай падаецца 
прапанова ТАА «Жаночы хакейны 
клуб» (Лагойск). Спартсмену-
інструктару з сярэдняй спецыяль-
най адукацыяй гатовы плаціць 
больш за 13 мільёнаў рублёў. Хаця 
што там за клуб, што там за 
поспехі, адкуль такія грошы?.. Але 
патрабуюцца дзве спартсменкі.

Гандбольны клуб «Дынама—
Мінск», мяркуючы па інфармацыі ў 
банку даных Мінпрацы, шукае 
ажно 8 спартсменаў, прычым 
кожнаму абяцаюць па 16 мільёнаў 
рублёў.

Толькі вось настаўнікаў, 
дактароў, інжынераў у гэтым спісе 
чамусьці няма.

АРЕСТ

Оборотень  
в погонах

Вчера пресс-служба КГБ сооб-
щила о «пресечении противоправ-
ной деятельности старшего инспек-
тора по особо важным делам управ-
ления собственной безопасности 
Департамента финансовых рассле-
дований КГК Республики Беларусь 
подполковника финансовой мили-
ции Д.» (полная фамилия почему-то 
не указывается. — Ред.).

По информации КГБ, на протя-
жении нескольких лет от учредителей 
и должностных лиц коммерческих 
структур Минска указанный сотруд-
ник КГК получал денежные возна-
граждения за оказание содействия 
за решение различных проблем, 
связанных с проводимыми контро-
лирующими органами проверками.

«Имея доступ к материалам 
проводимой в отношении одной 
из столичных строительных фирм 
проверки по факту уклонения от 
уплаты налоговых платежей, кор-
румпированный сотрудник финан-
совой милиции инициативно пред-
ложил учредителю коммерческой 
структуры оказать помощь в 
решении возникших трудностей. 
Свои услуги он оценил в 5000 дол-
ларов США, которые он якобы дол-
жен был передать проводившим 
проверку сотрудникам ДФР по 
Минской области», — сообщает 
пресс-служба КГБ.

При получении первой части 
взятки в размере 2500 долларов 
офицера задержали.
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ВАС ЦІКАВІЦЬ... БЕЛАРУСЬ—ЕВРОСОЮЗЕСТЬ ВОПРОС...

Была ли для белорусов 
война с Наполеоном 1812 года 

Отечественной?
В этом году в России будут торжественно отмечать 200-летие войны с Наполеоном, получив-

шей официально название «Отечественная». Пожалуй, это состоится 7 сентября, когда происхо-
дила Бородинская битва.

В российском общественном 
сознании не вызывает ни малей-
шего сомнения то, что и для бело-
русов эта война также была 
Отечественной. Но так ли это на 
самом деле?

Белорусские историки еще в 
начале 90-х годов прошлого столе-
тия, на мой взгляд, правильно 
определили эту войну как «войну 
1812 года». И это правильно.

Приходится напомнить следую-
щее, что пути развития Беларуси и 
России на протяжении многих сто-
летий были абсолютно противопо-
ложными. Как известно, русские 
земли на протяжении почти трех-
сот лет находились в вассальной 
зависимости от Золотой Орды.

Известно и другое. Когда 
Россия попала под татаро-монголь-
ское иго, а это датируется 1240 
годом, когда был взят Киев, то 
примерно в это время, а точнее — 
в 1253 году короновался князь 
Миндовг в Новогрудке, который 
начал объединять соседствующие 
земли в единое государство, полу-
чившее название Великое 
Княжество Литовское. Многие 
историки считают, что в ВКЛ был 
заложен фундамент белорусской 
государственности и в качестве 
довода приводят следующий факт: 
в ВКЛ государственным языком 
был старобелорусский и было три 
Статута, определявших нормы 
жизни в государстве.

ВКЛ просуществовало до 1569 
года, когда было образовано 
новое государство — Речь 
Посполитая, куда вошли как ВКЛ, 
так и Польша. Речь Посполитая как 
крупное европейское государство 
просуществовала до трех ее раз-
делов, которые совершили 
Пруссия, Австрия и Россия.

В конце XVIII и начале XIX 
веков происходила борьба фео-
дальных государств Европы против 
революционной Франции. К этой 
борьбе присоединилась и Россия. 
Однако все коалиции рушились 
под ударами французских войск, 
которые побеждали не только 
силой оружия, но и силой идей. В 
тех странах, которые терпели пора-
жение от французов, устанавлива-
лись буржуазные отношения. 
Одновременно французская бур-
жуазия, выразителем которой был 
Наполеон, старалась подавить 
национальную промышленность и 
захватить в свои руки рынки сырья 
и сбыта. Наполеон поставил на 
колени Пруссию, Австрию и создал 
ряд марионеточных держав, не 
считаясь ни с экономическими, ни 
с политическими особенностями 
завоеванных стран. Но на пути 
полного контроля над европейски-
ми странами стояли буржуазная 

Англия и крепостническая Россия.
Первую попытку сокрушения 

России Наполеон совершил в ходе 
войны 1806—1807 годов, которая 
окончилась невыгодным для России 
Тильзитским миром. Россия оказа-
лась вынужденной присоединиться 
к континентальной блокаде Англии 
— комплексу мер, направленных на 
изоляцию Англии, что в свою оче-
редь подрывало экономику России.

Некоторые историки пишут, что 
Наполеон стремился установить 
мировое господство. Не вступая в 
полемику, заметим только то, что 
Наполеон действительно был выда-
ющимся государственным и воен-
ным деятелем. Он превосходно 
понимал, что его основная задача и 
цель состоит в том, чтобы заставить 
Россию, как одну из мощных дер-
жав, следовать в фарватере его 
политики. Мировое господство его 
меньше всего интересовало, ибо он 
хорошо понимал, что это невозмож-
но осуществить…

Готовясь к войне с Россией, 
Наполеон, естественно, искал под-
держки со стороны других госу-
дарств и народов. Он хорошо знал, 
как были ущемлены национальные 
чувства поляков и сделал на них 
ставку.

После войны 1806—1807 годов 
Наполеон из кусочков бывшей Речи 
Посполитой сколотил герцогство 
Варшавское и во главе которого 
поставил своего верного союзника, 

саксонского короля Фридриха-
Августа.

Более того, Наполеон обещал 
польской шляхте восстановить 
«Великую Польшу» в границах 1772 
года. Подкупленная этим польская 
знать стала энергично помогать 
Наполеону готовиться к походу на 
Россию. Строились укрепления, соз-
давались продовольственные мага-
зины. Армия герцогства была дове-
дена до 85 тысяч человек.

В июне 1812 года войска 
Наполеона вторглись на террито-
рию Российской империи, и здесь 
он допустил грубейшую ошибку. 
Было объявлено войскам, что те 
вступают на земли «неприятельско-
го края — России», что дало повод 
французским солдатам совершать 
«многие разбои и грабежи».

Ведь местное население, пред-
ки которого жили в Великом 
Княжестве Литовском, ни в коей 
мере не ассоциировали себя ни с 
Россией, ни с Российской импери-
ей. Как пишет российский журнал 
«Эхо планеты», люди буквально 
молились на Бонапарта, для них он 
был избавителем от российской 
оккупации. По воспоминаниям 
очевидцев, в тот день, когда 
Наполеон был в Вильне, в городе 
творилось нечто несусветное. 
«Зеваки лезли на крыши домов, 
башни храмов и колокольни; люд-
ские массы бежали, сталкивались, 
галдели. А один поляк-помещик, по 

слухам, умер от радости, увидев 
родных улан…»

Приказом Наполеона было 
образовано Временное прави-
тельство ВКЛ, которое в основном 
занималось обеспечением фран-
цузских войск продовольствием и 
кормом для скота. Власть этого 
правительства фактически распро-
странялась на все земли бывшего 
Великого Княжества Литовского. 
Деятельность его ограничивалась 
всего несколькими месяцами и 
трудно дать ему объективную 
характеристику. Отметим и то, что 
белорусские крестьяне ожидали от 
Наполеона отмены крепостного 
права, которое произошло в 
Польше, но этого не случилось, и 
что в определенной степени оттол-
кнуло их от французов.

Не было на белорусских зем-
лях и вооруженного сопротивления 
французам, что само по себе гово-
рит о многом.

Действительно и то, что много 
белорусов находилось в русской 
армии и они принимали участие в 
военных действиях, но не более 
того. Однако на основании этого 
нельзя делать вывод, что предки 
сегодняшних белорусов приняли 
французов «в штыки». Факт остает-
ся фактом: для наших прапрадедов 
война 1812 года не была 
Отечественной.

Александр ПЕТРУННИКОВ.
Мончегорск.

Дагавор паміж 
палітыкам і 

выбаршчыкам
Ужо неаднойчы чуў, што кандыдаты ў дэпутаты, якіх будзе 

падтрымліваць грамадская кампанія “Гавары праўду!”, 
прапаноўваюць выбаршчыкам заключыць з імі грамадзянскі дага-
вор. Але што гэта такое?

Іван Цеплякоў, Мінск.

“Народная Воля” папрасіла адказаць на гэта пытанне аднаго з кіраўнікоў 
кампаніі “Гавары праўду!” Андрэя Дзмітрыева.

— Грамадзянскі дагавор — гэта пісьмовае абавязацельства палітыкаў 
прадстаўляць і абараняць інтарэсы людзей, — тлумачыць Дзмітрыеў. — . Мы 
лічым, што важна не вучыць людзей, «як правільна», а зрабіць так, каб 
кожны чыноўнік, уся дзяржава працавала дзеля грамадзяніна. Не важна, 
гэта датычыцца дробнай бытавой праблемы альбо сур’ёзных рэформ 
дзяржаўнага маштабу. Мы не з’яўляемся экспертамі па ўсіх пытаннях і 
шчыра прызнаём, што шмат чаго можам не ведаць. Наша сіла ў тым, што 
нам неабыякава тое, што адбываецца, і мы дзейнічаем. Арганізоўваем 
экспертаў, СМІ, — усіх, каго трэба, — каб інтарэсы грамадзяніна былі 
прадстаўлены і абаронены ў дзяржаве, а яго ідэі сталі асновай перамен у 
Беларусі.

ТАКАЯ ЖИЗНЬ

Гладко было 
на бумаге

Здравствуйте! Пишет вам дет-
ский доктор из Витебска 
И.А.Постнов, с легкой руки — «прав-
доруб в белом халате», как вы 
назвали меня в публикации 1,5 
года назад… Я продолжаю свою 
борьбу, простого детского доктора. 
Не могу не отреагировать на 
выступление председателя облис-
полкома Александра Косинца, 
который заявил о том, что средняя 
зарплата по области — 400 долла-
ров.

Ну, вот как они посчитали?! 
Видимо, так же, как бюллетени на 
выборах.

Я простой детский врач, со 
стажем более 20 лет врачебной 
практики, имею оклад 1.600.000 
тысяч рублей (менее 200 долла-
ров) и это с доплатой за расширен-
ную зону обслуживания. Плюс 300 
тысяч премии — их забирают в 
налоги. Итого: получаю менее 200 
«зеленых». У большинства  коллег 
ситуация аналогичная.

Водители автопарка получают 
менее 2,5 миллиона рублей. 
Заводы, Телезавод, домострои-
тельный комбинат и некоторые 
другие предприятия, можно ска-
зать, стоят, то есть и там не может 

быть больших зарплат. Откуда 
такие цифры?..

Впрочем, я о своем. Ремонт 
больниц идет медленно, чаще на 
бумаге. Да и возможна ли рекон-
струкция здания, за 50 лет покры-
того плесенью и коррозией, как 
коррупцией — областные власти? 
Зама нашего губернатора (напом-
ню) арестовали за взятки и теперь 
тихо судят.

Я записался на прием к 
помощнику президента по 
Витебской области, так как пыта-
юсь остановить весь этот неохру-
щевизм и самолюбование главы 
нашей области.

Многие люди от безысходно-
сти спились. Я работаю на районе, 
вижу, как пьют, как убивают друг 
друга. Голь, нищета.

Предприятия задавили налога-
ми, поборами, «субботниками», на 
которые гонят, как девиц легкого 
поведения, и потом обирают… 
Такова правда. А если, и на бумаге 
считать, то можно исхитриться и по 
1000 евро на душу вывести. Что-
что, а построить благополучие на 
бумаге мы умеем.

Игорь ПОСТНОВ, врач.
Витебск.

БЫЛЬ

Дуля  
для вертыкальшчыка

Люблю сустракацца з тымі, хто 
жыве ў невялічкіх гарадках, вёсках, 
рабочых пасёлках. Хто ўмее 
назіраць за цікавымі з’явамі, 
распавядаць пра нявыдуманыя 
гісторыі.

Вось і днямі адзін мой 
даўнейшы сябра расказаў такую 
быль, якая не магла нарадзіцца ў 
галаве самага таленавітага 
пісьменніка.

...Галоўны вертыкальшчык 
раёна праводзіць нараду. У зале — 
кіраўнікі ўчарашніх калгасаў-
саўгасаў, а гэта значыць  сённяшніх 
СПК, дырэктары прамысловых 
прадпрыемстваў, навучальных 
устаноў, мясцовыя чыноўнікі. 
Адным словам — начальніцкая 
гвардыя, перад якой ставіцца адна 
задача, другая, трэцяя...

Выступоўца раз-пораз 
адрывае вочы ад паперкі і сур’ёзна 

заўважае:
— Запісвайце слова ў слова, 

праверу...
Галоўны вертыкальшчык раёна 

— можна сказаць, пацан. Не з 
тутэйшых, з першага дня ўзяў за 
моду муштраваць мясцовы люд. Не 
аднаго начальніка адчыхвосціў за 
тое, што той дрэнна занатаваў яго 
ўказанні ў сваю запісную кніжку. Усе 
ведаюць: ён падчас нарады можа ў 
любы момант запатрабаваць 
занатоўку і публічна зачытаць слова 
ў слова тое, што той  ці іншы 
начальнік заканспектаваў.

Максім Іванавіч Слюнькоў 
(назавём яго так), кіраўнік адста-
лай гаспадаркі, на нараду з’явіўся 
пасля добрай учарашняй п’янкі, а 
таму рука не трымала шарыкавую 
ручку. Стараўся схавацца за плечы 
старшыні суседняга СПК, які 
сядзеў на лаўцы перад ім, і, 

сіхіліўшыся над блакнотам, рабіў 
толькі выгляд, што канспектуе пра-
мову галоўнага вертыкальшчыка 
раёна. У нейкі момант наогул 
згубіў кантроль над сабою і, 
заплюшчыўшы вочы, пачаў 
ціхенька кімарыць.

У гэты час сусед справа, 
чалавек-гумарыст, байкі якога 
пераказвае ўвесь раён, узяў яго 
запісную кніжку і на ўвесь аркуш 
намаляваў карыкатурны партрэт 
таго, хто грозна павучаў усіх з 
трыбуны, а перад самым яго носам 
— вялізную дулю. Маўляў, дулю табе, 
пан начальнік!

І ўкрадкай, як і забіраў, паклаў 
запісную кніжку перад Максімам 
Іванавічам. А той пасля чарговага 
вокрыку галоўнага вертыкальшчыка 
раёна вазьмі і прачніся. Як убачыў 
намаляваную дулю, ды яшчэ перад 
яго носам — ледзь прытомнасць не 

згубіў. А раптам той, на каго 
карыкатура, запатрабуе блакнот 
для праверкі. Да пенсіі толькі год 
застаўся...

Не губляючы ні адной секунды, 
Максім Іванавіч пачаў па 2—3 
міліметры адрываць ад аркуша і 
закідваць шматкі паперы ў рот. 
Пашанцавала: раённы начальнік, 
можа, яшчэ з гадзіну чытаў 
натацыю гасактыву і за гэты час 
ужо ссівелы Слюнькоў праглынуў 
па міліметрах увесь аркуш.

...Вядома ж, бедны Максім 
Іванавіч здагадваўся, хто падсунуў 
дулю галоўнаму вертыкальшчыку 
раёна, але падчас грознай нарады 
нічога зрабіць з жартаўніком не 
мог. Акрамя таго, што з’есці аркуш 
паперы з рознакаляровымі 
чарніламі шарыкавай ручкі.

Антон КОРЗУН.
Мінская вобласць.

Кристина Шатикова  
нуждается в помощи

SOS!

Очень больна Кристина 
Шатикова, активистка 
Объединенной гражданской пар-
тии, мама двоих маленьких детей. 
У нее тяжелая онкология.

Она немало сделала в этой 
стране, не однажды была аресто-
вана и задержана, за что и распла-
тилась здоровьем. И нельзя допу-
стить, чтобы она оставалась один 
на один со своими проблемами. 
Тем более — с такими проблемами.

Кристине необходимо лечение 
в зарубежной клинике. 
Белорусские врачи признали свое 
бессилие, отказавшись от мер по 
излечению: ограничиваются тем, 
что «стабилизируют состояние» и 
каждые 2—3 дня откачивают жид-
кость из легких.

Счет в «Беларусбанке»: 700/12 
№01078260, Шатикову Валерию 
Артемовичу для Шатиковой 
Кристины Валерьевны.

Для почтовых переводов (по 
ряду параметров, так даже лучше): 
г.Могилев, Пушкинский проспект, 
д.63, кв.207, Шатиковой Кристине 
Валерьевне.

Огромное спасибо всем, кто 
отзовется на эту просьбу о помо-
щи! Всем здоровья, берегите себя.

НАРОДНЫЙ КОНТРОЛЬ

Столько денег 
закопали!

Решил написать в «Народную Волю», потому что больше некому. Писал 
в Госконтроль, но они только отписались. А дело вот в чем.

У нас, на улице Асаналиева, дорожники начали реконструкцию. Все 
поломали, и непонятно зачем. Бордюры были еще нормальные, прочные. 
Покрытие тоже нормальное. Но все поломали, покрошили. И куда убрали 
эти бордюры? Может быть, чиновникам на фундаменты под коттеджи?.. А 
потом еще на тротуарах взорвали нормальный асфальт. В общем, все раз-
громили, как при землетрясении.

Это напрасная трата людских денег, это расточительство. Однако 
Госконтроль даже вникать в это дело не стал. А я считаю, что это неправиль-
но и не по-хозяйски. Столько денег «закопали» без дай причины.

Олег Иванович ТОМАРЕВИЧ, пенсионер.
Минск.

Не трапіць Тэкля 
 ні ў рай, ні ў пекла
За апошнія тры гады больш за ўсё падаражалі 

паслугі па вырабе помнікаў — у тры разы. За 
самы просценькі надмагільны помнік трэба 
выкласці мільён рублёў.

КАЛОНКА АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Бабуля клыпала патроху,
Хоць і старэйшая з сяла!
Спазнала не адну эпоху,
І, мусіць, пры цары Гароху
Яна яшчэ ў сяле жыла.
Казала людзям баба Тэкля:
— Няхай бы Бог прыбраў мяне.
Няважна ўжо, ці ў рай, ці ў пекла,
Бо мне няўцям: жыву ці не…
Жыццё ўжо, дзеткі, як навала,
Чакаю смерці дзень пры дні.
Яшчэ бабуля шкадавала:
— Зусім нямашака радні.
Як вока у ілбе адна я,
Жывых нікога і нідзе.
Ніхто да ног, калі сканаю,
І кветачку не пакладзе…
— Купляй жа помнік.
Буду ў сіле, —
Сказаў старой сусед Рыгор, —
Яго пастаўлю на магіле,
А не дык зарасце бугор…
Ну як на гэта не азвацца?
Хоць тое пенсіі няшмат,
Адкладвала па тысяч дваццаць,
А часам і па пяцьдзясят.
І вось, нарэшце, назбірала…
Панесла грошыкі яна.
Ды майстар ашарашыў:
— Мала!
На помнікі ўзрасла цана.
Такое ў бабы Тэклі гора!
Падацца нельга ў іншы свет…
Пайшла старая да Рыгора:
— Пазыч на помнік мне, сусед.
Рыгор, хоць ён мужык харошы,
Сказаў: 
— І не прасі! Не дам!
Калі загнешся заўтра, грошы 
Ты аддавацьмеш будзеш Там?
Ці мо адплаціш вугалькамі,
Што ў пекле будуць ад кастра?

Пайшла яна — на сэрцы камень:
Канаць, выходзіць, не пара…
І стала зноў збіраць купюры —
Рубель, як кажуць, да рубля,
Бо трэба ж мець і на хаўтуры,
Як прызаве яе зямля…
Здавалася, сабрала досыць
І, можа, нават трохі звыш.
— Зрабі мне помнік, —  
                 майстра просіць. —
Калі не помнік — хоць бы крыж.
А той пералічыў банкноты,
Яе няшчасныя рублі,
І агламошыў Тэклю:
— Што ты!
Намнога цэны падраслі.
І так было не раз, а дзесяць,
Заўсёды мала тых банкнот.
За месяцам мінаўся месяц,
За годам адыходзіў год…
Прасіла Тэкля:
— Хоць бы чэрці
Забралі да свайго жытла!
Але без помніка памерці
Не мела права, не магла.
Хадзіла Тэкля і хадзіла…
Хоць для хаўтур даўно ўжо поп
Падрыхтаваў сваё кадзіла,
Збіраўся пахрысціць ёй лоб.
А Тэклю ўсё насілі ногі,
Хоць і сусед яе, Рыгор,
Ужо ад старасці-знямогі
Лёг у труну, сканаў, памёр.
А Тэклі нельга легчы ў “ложа”,
Ні Бог, ні чорт не заграбе,
Пакуль купюр сабраць  
                         не зможа,
Каб помнік заказаць сабе.
І будзе пенсію “заначыць”,
Трымацьме думкі ў галаве…
А што, прынамсі, гэта значыць?
Гадоў пятнаццаць пражыве.

РУБАМ!

Дык ці варта  
ісці на выбары?

Набліжаюцца выбары ў 
Нацыянальны сход Рэспублікі 
Беларусь. Перад уладай стаіць 
першачарговая задача загнаць 
народ на выбарчыя ўчасткі, каб 
выбары адбыліся ў адзін тур. Для 
гэтага павысяць з 1 жніўня людзям 
пенсіі і заробкі, каб задобрыць іх. 
Але пасля выбараў зноў рэзка 
вырастуць цэны. Для ўлады важна, 
каб людзі прыйшлі на выбарчыя 
ўчасткі. А як яны будуць галасаваць 
– гэта, я лічу, уладу ўжо не цікавіць. 
Галоўнае — каб выбары адбыліся. 
Тады спрацоўвае вядомы прынцып: 
«Не важно как голосовали, важно 
как считали голоса».

І пасля падліку галасоў апазіцыя 
зноў застанецца ў дурнях. Дык ці 
трэба апазіцыі ісці на такія 
выбары? Я думаю, што лепш было 
б апазіцыі рыхтавацца для 
палітычнай забастоўкі і 
прымеркаваць яе да 23 верасня. І 
акцыя павінна быць не маўклівай, 
а актыўнай, з выхадам людзей на 
плошчу ў час галасавання са сваімі 
палітычнымі лозунгамі і 
патрабаваннямі. Вось тады ўлада 
будзе лічыцца з людзьмі, бо адчуе 
сілу народа. А так дрэнь справы з 
такім народам і апазіцыяй...

Алесь ЗАРАНОК.
Калінкавічы.

ТАК ДУМАЮ!

Самая лучшая 
оборона — атака

Чудесная наша страна Беларусь.  
И непонятная…

После теракта в метро молодые 
люди прогулялись ночью по подзем-
ке и, никем не замеченными, 
выбрались на поверхность. Потом 
уже россияне прогулялись по кры-
шам и чердакам жилых и админи-
стративных зданий. А недавно и 
небо оказалось дырявым: прилетел 
самолетик, полетал-полетал и улетел, 
никем не замеченный. Правда, 
вместо Деда Мороза белорусам с 
самолетика скинули игрушки, а не 
какие-нибудь смертоносные бацил-
лы и микробы (и слава Богу!).

Одним словом, у нас не страна, а 
большая дырка от бублика. Я уже не 
говорю о нашем дырявом бюджете…

Мне не очень понятно, за что 
арестовали молодых ребят по так 
называемому «медвежьему делу». 
Один фотограф-студент. Вина его в 
том, что разместил фото этих медве-
жат на своем сайте. Второй — риэл-
тор. Он сдавал квартиры на сутки и 

умудрился попасть на таких клиен-
тов, как шведы, которые со своего 
самолета медвежат раскидывали. 
Власти посчитали, что парни вино-
ваты. Мол, опорочили Беларусь и ее 
боеготовность (которой у нас, похо-
же, уже давно нет, только одни слова 
и парады остались).

На мой взгляд, главные вино-
вные в этой истории те, кто носит 
генеральские погоны, — это их надо 
увольнять и лишать воинских зва-
ний. В первую очередь министра 
обороны, командующего ПВО и гос-
секретаря безопасности. Но самое 
лучшее средство обороны — это 
атака. Вот и нашли крайних… 

Но народ уже не обманешь, он 
все видит и чувствует!

С большим уважением к 
редакции «Народной Воли» и ее 
читателям — 

леонид КАЗАКОВ,
житель Минска.

ВАС ЦІКАВІЦЬ...

Шанс на европейское будущее
СМИ сообщали о европейской програме «Диалог по модернизации Беларуси». Но что это за программа? 

В чем ее суть? Такие вопросы нередко задают наши читатели. Рассказываем.
Аналитики считают, что про-

грамма ЕС “Диалог по модерниза-
ции Беларуси” дает Минску воз-
можность провести давно назрев-
шие реформы. Успех проекта, по 
мнению экспертов, зависит от кон-
солидации усилий всех белорус-
ских граждан. 

Оценивая возможности про-
граммы “Европейский диалог по 
модернизации Беларуси”, которую 
представил 29 марта в Брюсселе 
комиссар ЕС по вопросам расши-
рения и европейской политики 
соседства Штефан Фюле, эксперты 
отмечают, что Минск получил шанс 
провести успешные демократиче-
ские преобразования. При этом, 
по их словам, главную роль в опре-
делении будущего страны будут 
играть сами белорусы.

Аналитик варшавского Центра 
восточных исследований Камил 
Клысинский пояснил DW, каким 
будет старт “Европейского диалога 

по модернизации Беларуси”. 
Первый — вступительный — этап 
широкой программы поддержки 
реформ в стране начнется с изуче-
ния проблем в различных сферах на 
семинарах с участием экспертов из 
ЕС и Беларуси. По его словам, веду-
щая роль на таких консультациях 
отводится именно белорусским 
участникам. Причем к обсуждению 
планируется приглашать из 
Беларуси не только представителей 
независимого экспертного сообще-
ства и оппозиции, чьи оценки ситуа-
ции в стране хорошо известны.

Клысинский подчеркнул, что для 
Евросоюза важно также и мнение 
представителей государственных 
структур, таких, например, как 
Центральный банк или Министерство 
финансов. В то же время, по словам 
польского аналитика, белорусские 
чиновники высокого ранга в диалоге 
участвовать не смогут до тех пор, 
пока отношения между Минском и 

Брюсселем не улучшатся и не будут 
отменены санкции со стороны ЕС.

Камил Клысинский сообщил, 
что проведение серии семинаров в 
столицах разных стран — членов 
Евросоюза планируется уже в бли-
жайшие месяцы. “Затем после соз-
дания теоретической базы практи-
ческое развитие очередного этапа 
диалога будет напрямую зависеть от 
состояния отношений между 
Беларусью и ЕС, которые сегодня, к 
сожалению, заморожены”, — кон-
статирует польский эксперт.

Директор Центра европейской 
трансформации Андрей Егоров в 
интервью DW напомнил, что 
“Европейский диалог по модерниза-
ции Беларуси” по содержанию ори-
ентируется на ранее подготовлен-
ный Еврокомиссией совместный 
промежуточный план двухсторонне-
го взаимодействия в рамках 
“Восточного партнерства” и полити-
ки добрососедства ЕС.

Этот план был отложен в сторону 
после последних президентских 
выборов в Беларуси, когда власти 
начали кампанию репрессий про-
тив оппозиции и активистов граж-
данского общества.

Егоров указывает, что пока 
“Европейский диалог по модерниза-
ции” обозначен как рамочный про-
ект разработки пакета реформ.

Для наполнения дискуссий кон-
кретным содержанием будет созда-
на координационная группа. В ее 
состав войдут представители 
Еврокомиссии, Европейской служ-
бы внешнеполитической деятельно-
сти, а также аналитики из Беларуси 
и стран ЕС.

Директор Центра европейской 
трансформации подчеркнул, что во 
время презентации программы в 
Брюсселе было заявлено, что дис-
куссии будут вестись в четырех тема-
тических областях — политических и 
экономических реформ, рынка труда 

и торговли, а также реформирования 
судебной системы.

По мнению Андрея Егорова, в 
процессе открытого диалога новую 
стратегию по отношению к Минску 
сможет выработать и Евросоюз. 
“Как отметил еврокомиссар 
Штефан Фюле, особое значение 
имеют представления о новой 
стратегии Европы самих белору-
сов”, — заявил Егоров. И добавил, 
что успеху реформ прежде всего 
должен способствовать обще-
ственно-политический диалог вла-
стей и гражданского общества 
внутри Беларуси.

Директор варшавского информа-
ционного бюро солидарности с 
Беларусью Юлия Слуцкая полагает, что 
предложенный ЕС проект – возможно, 
последний шанс для Минска остаться 
на европейском пути развития. “Чтобы 
диалог для модернизации дал резуль-
тат, надо учесть все ошибки, сделан-
ные в прошлом”, — уверена Слуцкая.

Она считает, что успех проек-
та находится в прямой зависимо-
сти от того, насколько четко бело-
русское экспертное сообщество 
сформулирует цели и задачи диа-
лога. Директор информационного 
бюро солидарности разделяет 
мнение Штефана Фюле о том, что 
саму необходимость проведения 
реформ в Беларуси трудно будет 
оспорить даже самым критиче-
ски настроенным участникам 
дискуссий.

Поэтому, говорит Юлия 
Слуцкая, дискуссии о перспективах 
развития страны как европейского 
государства дают надежду на объ-
единение усилий белорусов неза-
висимо от их политических взгля-
дов. По выражению Слуцкой, 
теперь самое главное, чтобы в 
готовность ЕС помогать модерни-
зации Беларуси поверили все 
граждане страны.

Cергей ПЕТРОВ.

Заява 15-цi
Парламентарыi шэрагу краiн 

запатрабавалi ад Беларусi 
неадкладна вызвалiць усiх 
палiтзняволеных

Парламентарыi шэрагу краiн 
запатрабавалi ад беларускiх улад 
неадкладнага вызвалення i 
рэабiлiтацыi ўсiх палiтычных 
зняволеных i спынення пераследу 
ў дачыненнi да прадстаўнiкоў 
грамадзянскай супольнасцi. Пра 
гэта гаворыцца ў заяве 15 
парламентарыяў з розных краiн, 
паведамляе прэс-служба 
польскага еўрадэпутата Марэка 
Мiгальскага, якi стаў iнiцыятарам 

напiсання гэтага дакумента.
У заяве адзначаецца, што 

сiтуацыя з дэмакратыяй i правамi 
чалавека ў Беларусi выклiкае ўсё 
больш непакою.

«Пагоршылася сiтуацыя з 
беларускiмi  палiтычнымi 
зняволенымi, якiя працягваюць 
знаходзiцца ў месцах пазбаўлення 
цi абмежавання волi. Ад зняволе-
ных патрабуюць напiсання 
«прашэнняў аб памiлаваннi». На iх 
аказваецца пастаянны нацiск, 
улады спрабуюць прыпiсаць iм 
статус «злосных парушальнiкаў 
рэжыму ўтрымання» i пазбавiць 

тым самым права на амнiстыю. У 
прыватнасцi, прашэнняў аб 
памiлаваннi патрабавалi ад 
актывiста Сяргея Каваленкi i 
былога кандыдата ў прэзiдэнты 
Мiкалая Статкевiча. Абодва былi 
змешчаны ў карцар», — гаворыц-
ца ў заяве.

Парламентарыi таксама выказ-
ваюць занепакоенасць у сувязi з 
тым, што супраць лiдара 
апазiцыйнай арганiзацыi «Малады 
фронт» Дзмiтрыя Дашкевiча распа-
чата новая крымiнальная справа.

У заяве таксама адзначаецца, 
што 22 чэрвеня беларускiя ўлады 

затрымалi журналiста i актывiста 
Саюза палякаў Андрэя Пачобута i 
абвiнавацiлi яго ў абразе 
Аляксандра Лукашэнкi. 30 чэрвеня 
Пачобут быў вызвалены з турмы пад 
падпiску аб нявыездзе, але 
абвiнавачаннi супраць яго не былi 
знятыя. «Затрыманне журналiста, 
безумоўна, з’яўляецца папярэджан-
нем для прадстаўнiкоў незалежных 
СМI ў Беларусi», — падкрэслiваюць 
парламентарыi.

«Занепакоенасць выклiкае коль-
касць адмiнiстрацыйных арыштаў, 
якiм падвяргаюцца маладзёжныя 
актывiсты. Беларускiя ўлады 

iмкнуцца пазбягаць крымiнальнага 
пераследу членаў апазiцыйных 
арганiзацый i выкарыстоўваюць 
замест гэтага кароткатэрмiновыя 
арышты. У перыяд з лiпеня 2011-га 
па май 2012 года адмiнiстрацыйныя 
арышты на аснове лжывых 
абвiнавачанняў адбывалi 16 
актывiстаў зарэгістраванай у Чэхіі 
арганізацыі «Малады фронт». Мы 
лiчым, што судовыя працэсы ў 
дачыненнi да актывiстаў апазiцыi i 
прадстаўнiкоў грамадзянскай 
супольнасцi не адпавядаюць 
мiжнародным стандартам, а прысу-
ды з’яўляюцца палiтычна 

матываванымi», — гаворыцца ў 
заяве.

Заяву  падп iс ал i 
еўрапарламентарыi Марэк 
Мiгальскi, Вернер Шульц, Сары 
Эсаях, Мiхаэль Галер, сенатар ЗША 
ад штата Iлiнойс Марк Кiрк, а так-
сама дэпутаты бундэстага 
Марылуiзе Бек, Бiджан Джыр-
Сарай, Ангелiка Граф, Мануэль 
Сарацын, Марына Шустэр, 
Крыстаф Штрэсер, Франц Тэнес, 
Фларыян Танкар, Катрын Герынг-
Экарт i Бэрбель Кофлер.

Таццяна КАРАВЯНКОВА, 
БелаПАН.

КОРОТКО

Папа Римский призвал  
прекратить насилие в Сирии
Выступая в своей летней резиденции после традиционной воскресной 

молитвы, Папа Римский Бенедикт XVI обратился к мировому сообществу: «Я 
продолжаю с беспокойством следить за трагическими событиями в Сирии, 
которые всё набирают силу. Всё больше людей гибнет, всё больше ране-
ных, в том числе и среди мирных жителей. Всё больше людей вынуждены 
бежать и спасаться в соседних странах. Поэтому я прошу, чтобы им была 
обеспечена необходимая гуманитарная помощь».

Противостояние в Сирии длится уже 16 месяцев. По данным правоза-
щитников, за это время жертвами конфликта стали более 19.000 человек.

Японцы против атома
Тысячи японцев прошли маршем к парламенту Японии с требованием 

запретить в стране объекты ядерной энергетики. 
В воскресенье демонстранты окружили здание японского парламента 

со свечами в руках в ходе мирной акции с требованием к правительству 
премьер-министра Есихико Нода отказаться от атомных электростанций.

В Украине стартовала  
избирательная кампания

Через три месяца, 28 октября, станут известны победители выборов в 
Верховную Раду Украины. Пожалуй, главным отличием этих выборов будет 
отсутствие Юлии Тимошенко, оппозиционного политика, которая на протя-
жении последних лет делит первенство популярности с действующим пре-
зидентом Виктором Януковичем.

Именно «фактор Тимошенко», осужденной на семь лет лишения свобо-
ды за превышение власти и служебных полномочий во время подписания 
украино-российских газовых соглашений, превратил предстоящие выборы 
в борьбу «не на жизнь, а на смерть». Оппозиция считает, что только ее побе-
да будет означать для Юлии Тимошенко и других бывших членов ее прави-
тельственной команды, осужденных или находящихся под следствием, сво-
боду и оправдательный приговор.

За 100 дней до выборов  
Обама и Ромни идут вровень
В воскресенье начались последние 100 дней предвыборной кампании 

в США. Президент и его соперник давно уже идут ноздря в ноздрю. 
Демократов окрыляет то, что при нынешнем состоянии экономики США, 
которое на первый взгляд должно быть губительно для хозяина Белого дома, 
Обама продолжает удерживать позиции.

Республиканцев окрыляет то, что, согласно последнему опросу Гэллапа, 
Ромни идет впереди со счетом 46% : 45%. Хотя отрыв ничтожный и, воз-
можно, сиюминутный, лагерь Ромни напоминает, что на девяти из 10 
последних президентских выборах неизменно побеждал тот кандидат, кото-
рому отдавал первенство опрос Гэллапа, проведенный ближе всего к выше-
указанной 100-дневной вехе.

“Лучший друг Израиля”  
пообещал поддержать  

военный удар по Ирану
В ходе своего визита в Израиль кандидат в президенты США от респу-

бликанской партии Митт Ромни заявил, что нужно любым способом заста-
вить Иран отказаться от создания ядерного оружия.

“Лучший друг Израиля” пообещал поддержать военный удар по Ирану.

Наводнения в Северной Корее
В последние 10 дней они унесли жизни 88 человек, еще 134 пострада-

ли, сообщает официальное информагентство Пхеньяна ЦТАК. Тайфуны 
оставили без крова 60 тысяч человек.

В Индии загорелся поезд, 
десятки погибших

На юге Индии десятки  человек погибли рано утром в понедельник в 
результате пожара в поезде, сообщает Би-Би-Си. Местные власти опасают-
ся, что число жертв может возрасти, так как пострадавших насчитывается 
свыше 70 человек.

Огонь вспыхнул рано утром в одном из спальных вагонов экспресса, 
направлявшегося из Дели в Ченнаи. По предварительным данным, пожар 
начался из-за короткого замыкания проводки. В момент возгорания боль-
шинство пассажиров спали.

У СУСЕДЗЯЎ

Польшча iмкнецца стаць 
буйным кiтайскiм 

лагiстычным цэнтрам
Польскi мiнiстр транспарту пераконваў прадстаўнiкоў буйных кiтайскiх 

лагiстычных фiрм выкарыстоўваць польскiя порты. Славамiр Новак прыляцеў 
у Шанхай на форум, прысвечаны супрацоўнiцтву памiж Польшчай i Кiтаем у 
сферы транспарту. У сустрэчы ўдзельнiчалi прадстаўнiкi 100 кiтайскiх фiрм, а 
таксама польскiя грузаперавозчыкi з галiны авiяцыйнага i чыгуначнага 
транспарту ды з портаў  Гданьска, Гдынi, Свiнавуйсця.

Польскiя транспартнiкi хочуць зарабляць на перагрузцы i 
дыстрыбуцыi кiтайскiх тавараў па ўсёй Еўропе. Два гiганты кiтайскага 
марскога транспарту COSCO ды China Shipping Line з зацiкаўленасцю 
глядзяць на прапанову палякаў. Рэалiзацыi супольных праектаў можа 
дапамагчы спецыяльная крэдытная лiнiя, адкрыць якую абяцаў падчас 
вiзiту ў Варшаву кiтайскi прэм’ер Чын Вэн Джыбаа.

У Грузii зоймуцца  
пошукам нафты i газу
Усё больш польскiх фiрм хочуць iнвеставаць у Грузii. Жаданне 

супрацоўнiчаць выказваюць i грузiнскiя ўлады. У блiжэйшыя тыднi дзве 
польскiя фiрмы пачнуць у Грузii буйныя iнвестыцыйныя праекты, звяза-
ныя са здабычай нафты i металургiяй.

У жнiўнi пачнецца падрыхтоўка да будаўнiцтва металургiчнага завода ў 
Кутаiсi. Польскiя фiрмы не толькi пабудуюць завод, але i будуць яго эксплуата-
ваць. Акрамя таго, польскiя энергетычныя фiрмы неўзабаве зоймуцца пошу-
кам у Грузii газу i нафты.

Польская амбасада ў Тбiлiсi падкрэслiвае, што супрацоўнiцтва памiж 
бiзнесменамi дзвюх краiн расце. Грузiны высока ацэньваюць патэнцыял 
польскага сярэдняга i малога бiзнесу. Ён удзельнiчае ў рамонце шпiталяў 
i турыстычных аб’ектаў.

ИХ НРАВЫ

Летние жены
Арабские журналисты расска-

зали о египетском феномене «лет-
них жен» — несовершеннолетних 
девочках, которых отдают в секс-
рабство богатым туристам их соб-
ственные семьи. Существование 
«сезонных браков» подтверждает 
опубликованный в июне доклад 
Госдепартамента США о торговле 
людьми.

Чаще всего клиентами стано-
вятся богатые арабские туристы. 
Семья девочки получает от 495 
долларов до 4 тысяч 950 долларов, 
а «брак» сопровождается поддел-
кой свидетельства о рождении 
девочки и других бумаг. Внимание 
к проблеме «летних жен» в Египте 
привлекло издание «Аль-Арабия», 
отмечает NEWSru Israel.

Поставляют временных жен 
чаще всего их семьи, не ставя при 
этом в известность девочек. 
Зачастую сексуальная рабыня 
искренне считает богатого туриста 
своим мужем и его отъезд стано-

вится для нее потрясением. 
Правда, по данным председателя 
«Альянса арабских женщин» Ходы 
Бадран, некоторые девушки сами 
идут на «летний брак» из желания 
хоть немного помочь своей семье.

По закону, иностранец не 
может жениться на египтянке, если 
разница в возрасте составляет 
более 10 лет. Кроме того, пара не 
может снять номер в гостинице, не 
предъявив свидетельства о браке. 
Все эти бюрократические препоны 
организаторы «летних браков» пре-
одолевают просто — подделывают 
нужные бумаги. В итоге турист за 
«летнюю жену» не несет никакой 
ответственности, так как брак юри-
дической силы не имеет.

Если от «летнего брака» рожда-
ются дети, то они пополняют ряды 
сотен тысяч беспризорных на ули-
цах Египта. Сами «летние жены» 
презираемы обществом, и боль-
шинство из них впоследствии ста-
новятся проститутками.

СВЕТСКАЯ ХРОНИКА

Жена Ким Чен Ына  оказалась певицей
Весь мир разгадывает тайну спутницы Ким Чен Ына

Жена северокорейского лиде-
ра Ким Чен Ына Ли Соль Чжу 
ранее была певицей, сообщило в 
четверг, 26 июля, южнокорейское 
издание «Чосон Ильбо» со ссылкой 
на неназванный источник в руко-
водстве КНДР.

По словам собеседника изда-
ния, певица под именем Ли Соль 
Чжу до прошлого года выступала с 
национальным оркестром «Унхасу». 
«Чосон Ильбо» ссылается на видео-
запись выступления, которое транс-
лировалось по северокорейскому 
телевидению в январе 2011 года. 
Издание утверждает, что девушка, 
выступающая на сцене, очень 
похожа на жену Ким Чен Ына.

Согласно сообщениям из 
Северной Кореи, Ким Чен Ын и 
его отец Ким Чен Ир впервые уви-
дели выступление Ли Соль Чжу 31 
декабря 2010 года. Не исключает-
ся, что именно тогда нынешний 
лидер и решил жениться на ней. По 
другим данным, девушку в жены 
сыну выбрал Ким Чен Ир.

В то же время The Korean 
Times со ссылкой на собственный 
источник утверждает, что пара 

ее отец — профессор, а мать — аку-
шерка. Издание сообщает, что 
супруге Ким Чен Ына 27 лет и она 
является выпускницей 
Университета Ким Ир Сена, где 
изучала естественные науки.

Северокорейского лидера 
впервые заметили в сопровожде-
нии женщины 7 июня 2012 года 
на представлении ансамбля 
«Морабон», в ходе которого на 
сцену вышли диснеевские персо-
нажи. Позже та же женщина посе-
тила вместе с Ким Чен Ыном дет-
ский сад. В прессе появлялись 
предположения, что таинственная 
незнакомка может быть сестрой, 
женой или любовницей главы 
КНДР. 25 июля телевидение КНДР 
развеяло слухи, сообщив, что спут-
ница предводителя является его 
женой Ли Соль Чжу.

Отец лидера КНДР Ким Чен Ир 
был женат три или четыре раза, 
однако информация о его супругах 
не афишировалась. Одной из них 
была танцовщица. Именно она 
родила нынешнего правителя 
страны Ким Чен Ына.Об этом 
сообщается на сайте  Lenta ru.

СЛЫШАЛИ?

Российский проект  
предлагает миллиардерам 

бессмертие
Российский предприниматель, 

возглавляющий высокотехнологич-
ный проект исследований 
«Аватар», обещает миллиардерам 
бессмертие, пишет Daily Mail. 
Дмитрий Ицков заявляет, что он 
нанял 30 ученых, чтобы в ближай-
шее десятилетие добиться возмож-
ности трансплантации человече-
ского мозга в тело робота, отмеча-
ет автор статьи. «У каждого из вас 
есть возможность финансировать 
продление собственной жизни 
вплоть до бессмертия. Наша циви-
лизация очень близко подошла к 
созданию подобных технологий, и 
это не мечты фантастов. В ваших 
силах сделать так, чтобы цель была 
достигнута при вашей жизни», — 
сообщил Ицков в письме, адресо-
ванном миллиардерам из списка 
журнала Forbes. Он связался с 
рядом миллиардеров с предложе-
нием стать спонсорами его проек-
та по достижению бессмертия.

Ицков рассчитывает, что хирур-
гическая «трансплантация» челове-
ческого мозга в тело робота станет 
осуществима в течение 10 лет. Затем 
он надеется «загружать» сознание 

без хирургического вмешательства, 
оставляя человеческие тела пустыми 
оболочками, в то время как их вла-
дельцы будут жить «внутри роботов», 
пересказывает журналист. Проект 
называется «Аватар» — по названию 
фильма Кэмерона, где солдаты 
используют устройства по контролю 
сознания для проникновения в тела 
инопланетян.

Конечной целью Ицкова явля-
ется загрузка человеческого разу-
ма в голографическую модель. 
«Голограммы дают массу преиму-
ществ. Вы можете проходить 
сквозь стены, двигаться со скоро-
стью света», — рассуждает Ицков. 
Он хочет сотрудничать с DARPA 
(агентство передовых исследова-
тельских оборонных проектов) 
Министерства обороны США. 
Пентагон уже выделил 7 млн дол-
ларов на разработку проекта, кото-
рый также называется «Аватар». 
Эта программа будет направлена 
на развитие интерфейса и алгорит-
мов, которые позволят солдату 
управлять полуавтономной маши-
ной, действующей вместо солдата, 
говорится в статье.

поженилась еще в 2009 году, а в 
2010 году у Ли Соль Чжу родился 
ребенок.

Неназванный источник также 
сообщил, что бывшую певицу в 

течение шести месяцев готовили к 
роли первой леди в Университете 
Ким Ир Сена. По данным The 
Korean Times, девушка происходит 
из довольно состоятельной семьи, 

СТИЛЬ ЖИЗНИ

По Берлину на рикше и самокате
Знакомиться с мегаполисом 

можно пешим ходом, на экскурси-
онном автобусе, на обычном авто-
бусе или трамвае... А берлинцы 
предлагают и другие — альтернатив-
ные — способы передвижения.

Велорикша Штефани Барт торо-
пливо перекусывает на ходу. Уже 
третий шоколадный батончик, чтобы 
восстановить силы: сегодня воскре-
сенье, значит, работы особенно 
много. Город полон туристов, желаю-
щих увидеть как можно больше. 
«Как насчет прогулки к 
Бранденбургским воротам на моей 
велорикше?» — спрашивает 
Штефани молодую парочку. Вот уже 
десять лет она знакомит с немецкой 
столицей охотников за достоприме-
чательностями, катая их на своей 
велоколяске «Fronti». Пассажиры 
сидят впереди. Под дуновение 
ветерка и подробные комментарии 
возницы они наслаждаются архи-
тектурными ансамблями города.

В свое время идею Штефани 
развозить туристов и жителей столи-
цы на велорикше мало кто из дру-
зей воспринял всерьез. Что за 
странное занятие для женщины в 
Берлине! Но Штефани Барт действи-
тельно приобрела экзотическое 
такси и занялась извозом. На сиде-
ньях ее велорикши с тех пор побы-

вали и вечно спешащие бизнесме-
ны, урвавшие часок между деловы-
ми встречами, и туристы, приустав-
шие от пешеходной экскурсии, и 
знаменитости, решившие окунуться 
в реальный мир. Однажды извест-
ный стилист Удо Вальц отправился 
на гала-концерт, вызвав вместо 
привычного лимузина велорикшу, 
управляемую Штефани.

Джон приехал в Берлин из 
Англии. Вместе с группой смельча-
ков он решает совершить экскур-
сию по городу, передвигаясь на 
“самокате” XXI века — электроскуте-
ре Segway. Тот катится без посторон-
ней помощи, точнее говоря, почти 
без посторонней помощи. При пере-
носе центра тяжести тела “ездока” 
электроскутер устремляется вперед 
или меняет направление.

Джон в полном восторге: “Это 
неописуемое чувство, вот так, стоя, 
ездить по городу!» Он признается, что 
поначалу сильно сомневался, смо-
жет ли без тренировки и без навы-
ков управлять столь необычным 
средством передвижения. Но после 
краткого курса управления скутером 
увидел, что все не так страшно.

Популярность электроскутеров 
Segway растет. Их можно взять 
напрокат во многих турбюро 
Берлина.

Лениво откинувшись на спинку 
скамьи, за кружкой пива и жаре-
ной сосиской или аппетитной сви-
ной рулькой, без всякого спорта и 
экзотики, тоже можно ознакомить-
ся с достопримечательностями 
немецкой столицы. Многие из них 
видны с палубы речного трамвай-
чика — одного из множества тури-
стических, экскурсионных корабли-

ков, ловко снующих по Шпрее и 
бесчисленным каналам Берлина. 
Короткая водная прогулка или дли-
тельный, на несколько часов, 
“круиз”, включающий ужин при 
свечах и ночной фейерверк, в 
Берлине можно отправиться в пла-
ванье любого рода. Об этом рас-
сказывается на сайте «Немецкой 
волны».

Энтузiяст зрабiў макет 
бiтвы Касцюшкi

Ва ўсходнепольскiм горадзе Жэшаў прадстаўлена велiзарная панара-
ма Рацлавiцкай бiтвы — аднаго з паваротных момантаў паўстання 
Тадэвуша Касцюшкi. Плошча панарамы — 40 квадратных метраў. На ёй 
знаходзiцца больш за 300 фiгур людзей, жывёл, павозак, зброi ды 
будынкаў. Дыярама паварочваецца вакол сваёй восi. Адзiн абарот зай-
мае 20 хвiлiн. Столькi ж доўжыцца апiсанне бітвы, якое чытае дыктар. 
Экспазiцыя знаходзiцца ў Еўрапейскай галерэi мастацтва.

Цiкава, што велiзарную мадэль бiтвы часоў паўстання Касцюшкi 
фактычна зрабiў адзiн чалавек, Януш Кароль. Ён рабiў яе на працягу пяцi 
гадоў, кожную фiгурку замаўляў у рэзчыкаў, а потым уручную размалёўваў.

Рацлавiцкая бiтва — адно з першых сутыкненняў сялян Касцюшкi з 
войскамi Расiйскай iмперыi. Адбылася яна 4 красавiка 1794 года. 
Перамога ў бiтве падняла маральны дух шляхты i сялян i стала прычынай 
выбуху паўстання ў Варшаве i ў iншых месцах.

Можна,  
толькі нельга
У СМІ пачалі ўжо з’яўляцца матэрыялы пра тых, хто прэтэндуе 

на дэпутацкі мандат, нейкія людзі ходзяць і збіраюць подпісы за 
вылучэнне кандыдатаў у дэпутаты, хутка, напэўна, і перадвыбарныя 
пікеты на вуліцах з’явяцца. Але я — за байкот. Чаму я не бачу на 
вуліцах Мінска тых, хто прытрымліваецца такой жа пазіцыі?

Ніна Сабалеўская, Мінск.

Кіраўніцтва аргкамітэта па 
стварэнні партыі “Беларуская 
хрысціянская дэмакратыя” 
атрымала адказ ад старшыні ЦВК 
Лідзіі Ярмошынай на зварот з 
просьбай патлумачыць, як можна 
агітаваць выбаршчыкаў за байкот.

Паведаміўшы, што агітацыя за 
байкот выбараў падчас 
перадвыбарнай кампаніі 
беларускім заканадаўствам 
дазволена, Лідзія Ярмошына разам 
з тым паведаміла, што правядзенне 

пікетаў дазволена толькі кандыдатам 
у дэпутаты і іх давераным асобам. 
Такім чынам, на пікеты за байкот 
трэба атрымліваць дазвол ад 
мясцовых улад.

У той жа час пра тое, што такі 
дазвол атрымаць немагчыма, 
сведчаць як пад капірку напісаныя 
адмовы на правядзенне пікетаў у 
Мінску, Гомелі і іншых гарадах 
Беларусі. Такiм чынам, агітаваць за 
байкот можна толькі жонку на кухні. 
Вось такі закон.
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ТУРЫСТЫЧНЫ СВЕТ

Ростислав ЯНКОВСКИЙ:
«Отца не было.  

Он, как многие порядочные 
люди, в то время  

сидел в тюрьме…»

Одесса виновата
Патриарх белорусской сцены 

актер Национального академиче-
ского драмтеатра имени Горького 
Ростислав Янковский нечасто 
пускается в воспоминания о своем 
детстве. С большей охотой говорит о 
младшем брате, знаменитом акте-
ре Олеге Янковском и задумывает-
ся — неужели правду пишет желтая 
пресса о злом роке, что навис над 
актерской семьей. Мол, всю фами-
лию преследуют онкологические 
болезни — и отец, и младший брат 
умерли от этого. Но своим же соб-
ственным примером Ростислав 
Иванович опровергает домыслы — 
ему уже 82 и пусть все больше 
денег уходит на лекарства, а без 
трости передвигаться не так уж про-
сто, он все еще на сцене и уходить 
с нее не собирается.

Что помогает жить и вдохнов-
ляет? Не чувство ли юмора, кото-
рое получает каждый, рожденный 
в Одессе?

«Может быть, и Одесса вино-
вата, — улыбается Янковский. — 
Мы жили там в 30-е годы, когда 
только-только закончился НЭП. 
Отца не было. Он, как многие 
порядочные люди, в то время 
сидел в тюрьме… Я жил с мамой и 
бабушкой и, наверное, город на 
меня повлиял. Тогда разрушались 
православные церкви, и я с 
бабушкой ходил в польский костел. 
Отец у меня поляк, а мама рус-
ская, я — православный, но когда 
я вошел в храм… Я увидел Божью 
Матерь, волхвов, услышал орган. 
Думаю, рождение во мне театра 
было уже тогда: я приходил домой 
и играл в ксендза.

Но родился мой театр, когда я 
во время войны увидел спектакль 
на казахском языке. Я за кулисы 
зашел и смотрел, как бегают туда-
сюда актеры. В малахаях, пере-
брасываясь фразами на своем 
гортанном языке. Потом я видел, 
как актеры сажали своих детей на 
горшки, пили кумыс. Эта кочевая 
жизнь меня так заворожила!..

А вот одесского юмора во мне 
нет. Да и в Одессе его не осталось, 
ведь почти не осталось настоящих 
одесситов. Кто-то уехал, кто-то 
умер, окраина приблизилась к 
городу, много приезжих…»

Несмотря на то, что ему уже 82 года, зрители и близкие продолжают ласково назы-
вать его Ростик. А он вспоминает о своем детстве, отце и мечте стать... чекистом 
так, как будто все это было вчера…

Мои любимые 
чекисты

Ростислав Иванович Янковский 
— знаковая личность для белорус-
ского искусства. Сегодня на спек-
такли с его участием бывает не 
достать билетов, критики восхища-
ются каждой его ролью, он обласкан 
уважением власть предержащих. 
Но много лет назад маленький 
Ростик жил в совсем другом мире, 
где он был одним из сотен тысяч 
детей врагов народа…

«Отец два раза сидел, — вспоми-
нает Ростислав Иванович. — Первый 
раз он вышел избитым, с выбиты-
ми зубами… Тогда «чистили» тюрь-

мы, было временное послабление, 
и он вышел на свободу. Я знаю, что 
отец в письмах просил мать отка-
заться от него. И я помню, как он 
вернулся. Я прихожу с бабушкой 
домой и тут вижу, как какой-то худой 
мужчина обнимает мою красавицу-
мать. А-а-ах, это же папа! И утром я 
с ним ходил по Одессе и все смо-
трел — видят ли, что я с папой.

Потом мы поехали на Рыбинское 
водохранилище, встретили там 
много аристократии, интеллигенции, 
артистов московских и ленинград-
ских… Посещали такие встречи и 
чекисты с их женами, коротко стри-
женными, с крутыми бедрами. Я их 
очень любил! Ведь тогда был Ежов — 
ежовыми рукавицами всех врагов... 
Они так здорово стреляли в тире!

Отец поехал на встречу к 
Тухачевскому, ведь он служил в 
Семеновском полку. И буквально 
через полторы недели ему начали 
говорить — уезжай, уезжай, уезжай! 
И в пять тридцать утра я просыпа-
юсь оттого, что по комнате ходят 
чекисты мои любимые. Отец расте-
рян, говорит матери, что не понима-
ет, в чем дело. Мама не плакала, 
только бабушка. Я побежал вслед, к 
черному «воронку», меня приказали 
убрать, увели, напоили теплым 
молоком и выпустили гулять… Но 
моя трагедия случилась позже — со 
мною играть никто не хочет! 
Родители предупредили детей не 
подходить… Ведь что такое страх! 
Потом со мню подружилась девочка 
какая-то и сын чекиста, как ни 

странно. Вот такое время было, 
обижайся не обижайся…»

Пане Коханку 
научил белорусов 

летать
Арест отца сильно повлиял на 

жизнь всей семьи Янковских. 
Ссылка в Ленинабад окольными 
тропами привела Ростислава 
Ивановича в театр, ведь вначале 
он работал диспетчером автобазы 
и лишь участвовал в самодеятель-
ности в местном доме культуры. 
Только спустя несколько лет он 
стал профессиональным актером 
и попал в Минск, Почетным граж-
данином которого теперь являет-
ся. За долгие годы, оторванный от 
исторической родины, Янковский-
старший воспитал в себе одинако-
вую любовь к белорусской и рус-
ской культурам.

«Я люблю белорусский язык, 
очень, — признался актер. — Тут и 
кровушка моего отца, но и рус-
ский язык это прекрасно, и это 
мой родной язык».

Судьба Беларуси волнует 
Ростислава Ивановича не мень-
ше собственной, поэтому он горя-
чо поддержал идею белорусских 
гражданских активистов назвать 
2013 год Годом Кастуся 
Калиновского.

«Герой нам просто необхо-
дим! — заявил Янковский. — 
Знаете, на одном российском 
фестивале в Самаре я волновался 
за спектакль «Пане Коханку». Мол, 
не поймут — чучело Екатерины по 
сцене таскаем. Но все остались в 
полном восторге! Да и чем сам 
Пане Коханку не герой? Ведь это 
одна из самых ярких историче-
ских личностей! Ведь не в том 
штука, что он был Мюнхгаузеном, 
а в том, что он учил белорусов 
летать! Он мечтал внутренне под-
нять нацию и в этом его прелесть. 
И россияне это понимают, очень 
понимают.

Нам нужны разные герои, их 
нужно собирать, за них нужно дер-
жаться. Ведь во всем мире подоб-
ный фольклор собирается по кру-
пицам. И нам также поступать 
следует».

Мария БУДНИК.

Элітны адпачынак у… чуме
З 3 па 5 жніўня на беразе Плешчаніцкага вадасховішча пад Лагойскам пройдзе IV Міжнародны 

злёт аматараў актыўнага адпачынку. У якасці асаблівых фішак чакаюцца купанні ў гразі, ноч у чуме 
і цэлы смажаны бык…

Трохдзённы марафон на пры-
родзе пройдзе ў 
добраўпарадкаваным турыстычным 
лагеры — пікнік-гатэлі “Экспедыцыя”. 
Жыць госці могуць у намётах ці ва 
ўтульных, па словах арганізатараў, 
чумах. Бегаць “па справах” у лясок 
таксама не прыйдзецца, бо ў лагеры 
працуюць абсталяваныя сучасныя 
прыбіральні і душавыя. Перакусіць 
можна ўласнымі запасамі ці дача-
кацца трохразовага харчавання на 
палявой кухні. Увечары ўсім прапа-
нуюць па кавалачку фірмовай стра-
вы — быка, смажанага на адкрытым 
вогнішчы.

Што тычыцца забаў, то па пікнік-
гатэлю можна будзе і на квадрацы-
клах паганяць, і на аквабайках 
пакатацца. Для самых экстрэмаль-
ных створаны гразевая траса, пала-
са перашкод. Спартсменаў чакаюць 
пляцоўкі для гульні ў футбол, валей-
бол і бадмінтон.

Для аматараў паназіраць за 
спартыўнымі баталіямі пройдзе 
міжнародны чэмпіянат на аквабай-
ках «Кубак балтыйскіх краін».

Спецыяльны сервіс прадуманы 
і для дзяцей, а для ўсіх гасцей з 
прыватнымі аўто арганізавана 
аўтастаянка.

На жаль, нічога бясплатнага ў 
нашым свеце няма. Вось і тры дні 
на беразе Плешчаніцкага 
вадасховішча не пройдуць 
незаўважнымі для бюджэту. 
Пражыванне ў чуме абыдзецца 
ў 450 тысяч рублёў, а за VIP-чум 

прапануюць аддаць 550 тысяч. 
Прыемная навіна для бацькоў — 
дзецям да 8 гадоў скідка 50%. За 
дадатковыя грошы можна 
“пажывіцца” ў мясцовым грыль-
бары, пакатацца на квадрацы-
клах і аквабайках. За 25 тысяч 
рублёў гасцей абяцаюць адвезці 
з Мінска на месца і назад.

Марыя МАЛЕВІЧ.
Фота з сайта 

“Экспедиции».

ШОУ-БИЗ

Национальная 
музыкальная  

премия меньше 
гонорара  

свадебных  
«лабухов»?

Еще одна пафосная легенда отечественной 
эстрады развеяна в пыль. Оказалось, что побе-
дители конкурса "Национальная музыкальная 
премия" получают меньше 300 долларов и 
шоколадку…

Несмотря на то, что со дня про-
ведения Национальной музыкаль-
ной премии в области эстрадного 
искусства прошло больше полугода, 
за кулисами белорусского шоу-биз-
неса продолжают обсасывать его 
подробности. Главная сплетня — 
денежный эквивалент премии. Мол, 
вон какие огромные конверты полу-
чали счастливчики. Особенно доста-
лось певице Ирине Видовой, кото-
рая получила приз зрительских сим-
патий после интернет-голосования. 
Видова и ее муж Олег Молчан почти 
сразу после конкурса купили новую 
квартиру. Вот тут-то светских хрони-
керов и понесло! Какие только бас-
нословные суммы не витали в их 
рассказах! Но все точки над «і» рас-
ставил известный правдоруб от шоу-
бизнеса Владимир Кубышкин. В 
интервью «СБ. Беларусь сегодня» он 
тоже возмутился размеру премий, 
правда, с неожиданной стороны.

«Что такое 3 миллиона рублей в 
качестве денежного поощрения 
победителя? — вопрошал Владимир 
и тут же сам отвечал. — Мало. А надо 
30 миллионов! Тогда такая премия 
была бы действительно стимулом. А 
так артисты борются за грамоты. 
Инну Афанасьеву тремя миллиона-
ми мотивировать никак нельзя».

После такого заявления и сама 
Ирина Видова решила высказаться. 
Правда, свои впечатления она оста-
вила не в газете, а на собственной 
странице в популярной социальной 
сети.

«Теперь, когда в «Советской 
Белоруссии» «озвучили» размер 
денежного вознаграждения 
Национальной музыкальной пре-
мии (около 300 долларов), могу рас-
сказать, что же находилось в том 
большом, пухлом конверте, кото-
рый заинтриговал многих, — 
наконец-то развенчала интригу 
Ирина. — А когда мы с Олегом 
Молчаном через два месяца 
приобрели новую квартиру, 
некоторые, кто еще верит в воз-
можности белорусского шоу-
бизнеса, и вовсе связали эти 
два события. На вопрос «Как 
дела?» отвечали «купили кварти-
ру», и на понимающее «а-а-а, 
после Национальной премии?», 
кого-то разочаровывали, а кого-
то нет. Итак, в конверте были: 
договор на депозитарное обслу-
живание, газета «Звязда» с 
интервью председателя 
правления, отечественная 
шоколадка, возможно, еще что-
то в этом роде… Что-что, а пыль 
в глаза обывателям пускать нау-
чились, ведь 300 долларов — это 
меньше четверти квадратного 
метра на рынке жилья. Зато кон-
верт БОЛЬШОЙ!»

Вот и получается, что наши 
эстрадники, с одной стороны, 
должны быть благодарны за то, 
что их труд вознаграждают, а с 
другой — выходит, что стараются 
они за шоколадку…

Мария МАЛЕВИЧ.

ПАДТРЫМАЕМ!

Беларуска мае  
рэальны шанц стаць 

“Міс свету-2012”
Дапамагчы Юліі Скалковіч атрымаць тытул 

самай прыгожай можа кожны з нас.

Днямі ў кітайскім горадзе Ордас 
стартаваў конкурс “Міс свету”. 122 
дзяўчыны з усёй зямлі пачалі 
спаборніцтва за права насіць тытул 
галоўнай прыгажуні. Сярод удзельніц 
ёсць і наша дзяўчына Юлія 
Скалковіч, якая сёлета перамагла ў 
конкурсе “Міс Беларусь”. Да фіналу 
“Міс свету”, які пройдзе 18 жніўня, у 
беларусаў ёсць магчымасць дапа-
магчы нашай прыгажуні. Варта 
толькі прагаласаваць за яе на сайце 
missworld.com.

Перамога на конкурсе 
прыносіць не толькі грашовую 
ўзнагароду і кантракты на працу для 
дзяўчат. Для любой краіны вялікі 
гонар — быць радзімай самай пры-
гожай жанчыны ў свеце.

Сяргей ШЭЛЕСТ.

КРЫМІНАЛ

За роспіс  
у медыцынскай  
даведцы можна 

трапіць у калонію
Дзеля таго каб памяняць вадзіцельскае 

пасведчанне і пры гэтым не праходзіць 
медыцынскую камісію, людзі самі сабе 
малююць патрэбныя даведкі. Днямі некалькі 
такіх фактаў выявілі ў экзаменацыйным 
аддзяленні ДАІ Гродзенскага УУС.

«Да нас звярнулася шлюбная пара старэйшага ўзросту, — распавя-
даюць у ДАІ. — Жонка падала ў ДАІ даведку, у якой выправіла свой 
узрост з 58 на 68 гадоў. Таксама абодва выправілі дату праходжання 
агляду ў нарколага і псіхіятра».

А студэнтка адной з ВНУ, у якой медыцынская даведка скончылася 
два гады таму, сама намалявала ў старым дакуменце новую дату — 
выправіла год выдачы на больш свежы і яшчэ актуальны.

За ўсе гэтыя, здавалася б, нявінныя дзеі, пагражае крымінальная 
адказнасць — грамадскія працы, штраф, папраўчыя работы на тэрмін 
да двух гадоў, арышт на тэрмін да шасці месяцаў або нават абмежа-
ванне волі.

Даша ПАЎЛОЎСКАЯ.

ПРЭЗЕНТАЦЫЯ

У жніўні  
ў Мінску 

адкрыецца 
першае 

«антыкафе»
Кошт — 300 рублёў 

за хвіліну, усё астатняе 
– бясплатна.

Незвычайны праект «Гадзіннік 
Фішэра» будзе рэалізаваны ў Мінску 
ў канцы лета ў раёне парка 
Чалюскінцаў.

«Асаблівасць установы ў тым, 
што плаціце толькі за час, праведзе-
ны ў нас, — усяго 300 беларускіх 
рублёў за хвіліну, — цытуе onliner.by 
аўтараў ідэі. — Усё астатняе — 
бясплатна! У нас няма звыклай 
кухні і разнастайнага меню, якое 
ўласціва звычайнаму кафэ, але гас-
цей мы з задавальненнем будзем 
частаваць гарбатай, кавай, печы-
вам і цукеркамі. Таксама можна 
прынесці ежу з сабой. А вось алка-
голь і курэнне — пад забаронай».

«Гадзіннік Фішэра» разлічаны ў 
першую чаргу на людзей творчых. 
Акупіць укладанні паспрабуюць у 
тым ліку за кошт правядзення 
музычных і тэматычных вечароў.

Ці не баяцца ўладальнікі «анты-
кафе» патоку галодных мінчан?

«Рызыка, зразумела, ёсць, — 
кажуць стваральнікі кафэ. — Але мы 
разлічваем, што публіка хутка 
«адфільтруецца». А на печыва, кава, 
гарбату, той жа інтэрнэт, на самай 
справе, трэба не так шмат грошай. 
Наша задача — арганізаваць у 
Мінску ўтульнае месца для сустрэчы 
аднадумцаў, якое хутка заваюе 
папулярнасць».

СЕМ НОТ

Марш за 
пашпартам...

У Беларусі 14-гадовых 
падлеткаў, якім з 9 жніўня пачнуць 
выдаваць пашпарты, могуць пры-
цягнуць да адказнасці за несвоеча-
совае атрыманне пашпарта. Пра 
гэта заявіў начальнік упраўлення па 
грамадзянстве і міграцыі ГУУС 
Мінгарвыканкама Ігар Дарашчонак.

Праўда, ён паабяцаў, што 
караць будуць не адразу. “Тым не 
менш лепш не адкладаць пытанне 
атрымання пашпарта на доўгі час», 
— адзначыў Ігар Дарашчонак.

Дзіўна атрымліваецца ў нашай 
краіне: што ні зробяць улады — усё ў 
выніку заканчваецца пагрозай суда. 
Хаця “пашпартныя змены” ніякім 
чынам не паўплываюць ні на 
пытанні, звязаныя з уступленнем у 
шлюб, ні з надыходам узросту 
крымінальнай адказнасці і таму 
падобнымі пытаннямі.

Дарэчы, Ігар Дарашчонак 
распавёў, што пашпарты, аформле-
ныя на дзяцей да 9 жніўня 2012 
года, застаюцца сапраўднымі да 
таго тэрміну, які ўказаны ва ўжо 
аформленым дакуменце. У той жа 
час «калі раней пашпарт дзіцяці 
выдаваўся тэрмінам на пяць гадоў, 
то зараз галоўны дакумент, які свед-
чыць асобу, 14-гадоваму падлетку, 
як і дарослым, будзе выдавацца на 
дзесяць гадоў», адзначыў Ігар 
Дарашчонак.

УВАГА!

IOWA атрымала  
спецыяльны прыз “Новай хвалі”

На знакамітым конкурсе магілёўскі гурт, які выступаў ад Расіі, атрымаў 
высокую адзнаку журы і падтрымку ад адной з самых папулярных расійскіх 
радыёстанцый “Love радыё”.

На жаль, беларуска Аляксандра Барташэвіч не здолела заваяваць 
сімпатыі публікі і засталася па-за прызавымі месцамі. Першае месца і 50 
тысяч еўра ў расіянкі Niloo.

СПОВЕДЗЬ

Помста жанчыны  
бывае страшэннай

Хачу праз “Народную Волю” звярнуцца да грамадскасці і распавесці сумную гісторыю майго жыцця, якое зараз праходзіць за калючым дротам 
выпраўленчай установы “ВК-15” г.Магілёва.

Я спрабую прабіць сцяну беззаконня і прадузятага стаўлення ў дачыненні да мяне з боку судовай улады. Я ўжо тры з паловай гады змагаюся за тое, каб 
заўважылі маю крымінальную справу, наглядныя скаргі па ёй, звярнулі ўвагу на адсутнасць сапраўдных і дапушчальных доказаў маёй віны. Але мне здаец-
ца, усё гэта марна!

Прашу Вас, калі ласка, надрукуйце мой невялічкі ліст, бо я ўжо губляю ўсялякую надзею на лепшае. Мне зараз цяжка знайсці адпаведныя словы, каб 
раскрыць свой маральна-псіхалагічны надлом, выкліканы спробамі апраўдацца ў тым, што мне інкрымінавалі. Я адчуваю сябе вінаватым, але не ў той 
ступені і не па тым артыкуле Крымінальнага кодэкса. Уся мая надзея на Вас.

слёз... Я стаяў на месцы хвілін двац-
цаць, пакуль знаёмая фігура жанчы-
ны не скрылася за гарадскімі 
будынкамі. Мне здавалася, што я 
здрадзіў ёй. Бо як мужчына я 
павінен ва ўсім вінаваціць толькі 
сябе. Так быў выхаваны бацькамі.

Два месяцы не мог прыйсці ў 
сябе. Я прачынаўся ўначы, выходзя-
чы на балкон, паліў адну цыгарку за 
другой. Мне ўсё часцей і часцей 
прыходзіла думка, што яшчэ раз 
павінен сустрэцца з Марынай, 
папрасіць у яе прабачэння. Мне 
здавалася, што яна ў вялікай роспа-
чы і ўпотай шукае са мной 
развітальнага спаткання. Я ўяўляў 
яе твар, увесь у слязах. Мяне мучы-
ла сумленне за тое, што я ў нейкім 
сэнсе здрадзіў ёй — маральна 
пакінуўшы адну. Я не ўяўляў раней, 
што ўсё так можа атрымацца. І таму 
ў снежні я набраў знаёмы нумар 
тэлефона. Я павінен, павінен уба-
чыць яе. “Папрашу прабачэння. 
Можа, ёй неабходна мая дапамо-
га”, — так блыталіся, наступаючы 
адна на другую, мае думкі. “Я 
павінен, павінен...” пульсавала ў 
маёй галаве.

Праз хвіліну пачуў знаёмы голас. 
“Я ведала, Мікалай, што ты патэлефа-
нуеш... Давай сустрэнемся”.

Яна прызначыла мне спатканне 
каля паліклінікі, дзе працавала мед-
сястрой.

29.12.2008 года я прыйшоў 
туды прыблізна а 18-й гадзіне. 
Пасля некалькіх хвілін замінкі 
прапанаваў пасядзець у кавярні і 
паразмаўляць. Але ж Марына 
запратэставала: “Навошта ў кавяр-
ню? Там багата народу. Я надта 
змарылася на працы”. — “Тады 
можам пайсці да маёй знаёмай, яе 
зараз няма дома, паехала ў адпачы-

нак. А я прыглядаю за яе сабакам”. 
— “З табою хоць на край свету”, — 
адказала жанчына, беручы мяне 
пад руку.

Тут я заўважыў, што ў руках 
Марыны быў пакет, а ў ім звінела 
шкло. Я здагадаўся, што яна рыхта-
валася да сустрэчы.

Размясціліся мы на кухні. 
Марына адразу прапанавала 
выпіць. Я адмаўляўся, казаў, што 
спачатку трэба паразмаўляць, і 
толькі потым ужываць гарэлку. Яна 
адказала: “Так нікуды не варта, па 
старажытным звычаі трэба выпіць 
за сустрэчу, а потым і размова 
прыйдзе сама. Так і нам будзе ляг-
чэй”. Што ж, я пагадзіўся.

Адна чарка, другая, трэцяя. Я 
перастаў заўважаць, што казала жан-
чына, я толькі бачыў наліты крывёю 
твар, перакошаны ад злосці, і таналь-
насць яе маналогу ў мой бок, з 
усялякімі абразлівымі нападкамі. Я 
рашуча супыніў яе: “Марына, годзе!” 
Яна праз слёзы казала мне: “Не, 
можна напіцца, калі ўсё так дрэнна”. 
Усё гэта суправаджалася яе ўсхліпамі 
і слязьмі. Я пераконваў, што лепш 
нам ужо не ўжываць спіртное, казаў, 
што не маю грошай, што мне і ёй 
трэба дадому. Яе гэтыя словы толькі 
раззлавалі. Яна ментарскім тонам 
вымавіла: “Мікалай, у мяне ёсць два 
тэлефоны, давай іх закладзём, а 
заўтра я іх выкуплю”.

Я казаў ёй, што гэтага рабіць не 
трэба. Але Марына рашуча адкрыла 
сумку і выцягнула два тэлефоны, 
затым паклала іх на стол. “Мне 
трэба забыцца, больш нашых 
сустрэч не будзе. Гэта ў апошні раз, 
на развітанне. Ты павінен выканаць 
маю просьбу”.

І я здаўся.
Усё ж такі грошы ў мяне былі. 

Мы з ёй пайшлі ў рэстаран, дзе 
набылі спіртнога і цыгарэт. Па даро-
зе на кватэру мяне наведвалі думкі, 
што летуценні і бяссонніца мяне 
мучыць больш не будзе, і я атрымаю 
доўгачаканы спакой.

Гэты вечар з Марынай 
пульсаваў у маёй галаве толькі 
адным пытаннем: “Навошта мне 
ўсё гэта было, навошта?”

У кватэры мы з ёй працягнулі 
застолле.

Марына зноў вылівала на мяне 
славесны бруд. Калі падвыпіўшая 
жанчына закранула маю сям’ю, у 
прыватнасці жонку, я не вытрымаў і 
ўскрыкнуў ёй прама ў твар: “Сыходзь 
адсюль, сыходзь. Я цябе такой не 
ведаў і ўявіць не мог, што ты за чала-
век?! Ні сораму, ні сумлення — толькі 
адно нахабства”. Марына пасля 
маіх слоў не толькі не спынілася, але 
яшчэ больш пачала лямантаваць.

Я ўстаў з-за стала, падышоў да 
яе бліжэй і ўзяў за ланцужок, які быў 
на яе шыі. Гучна сказаў: “Пойдзем”. 
Пры гэтым павесіўшы яе сумку ёй 
на плячо. “Марына! Каб больш я 
цябе не бачыў! Бывай!” Адчыніў 
дзверы і выправадзіў, крыху 
супакоіўшыся ад нечаканасці. 
Пасля гэтага зачыніў дзверы. Затым 
эмацыянальна абяссілены 
літаральна рухнуў на ложак і заснуў 
як непрытомны.

Калі я прачнуўся, першае, што 
ўбачыў на стале, — гэта Марыніны 
тэлефоны. Мяне апаноўвала злосць 
за згублены вечар, за абразы, за 
сябе, за яе. У такім стане я схапіў 
тэлефоны ў роспачы і вырашыў іх 
прадаць, кампенсаваўшы сабе ўсе 
пакупкі ў кавярні. Гэта быў самы 
ракавы крок у маім жыцці. Да гэтага 
я ніколі б не дазволіў сабе такое. 
Ніколі! Але ж нервовасць і злосць 

зрабілі сваю справу. Я пазбавіўся 
ад тэлефонаў, прадаўшы іх па 
аб’яве.

5 студзеня 2009 года я быў 
выкліканы на допыт у Лідскі РАУС. 
Адтуль дамоў я ўжо не вярнуўся. 
Пачаліся новыя этапы майго 
жыцця...

Па -першае,  суд . 
Абвінавачванне па ч.2 арт.207 
Крымінальнага кодэкса “Разбой”.

Марына разлічыла ўсё добра. 
Выкарыстоўваючы мае ўнутраныя 
якасці — такія як дабрыня і слаба-
характарнасць — яна заманіла 
мяне ў пастку. Таксама яны 
выкарыстоўвала сваё знаёмства 
са следчым Лідскага РАУС, які 
“выпадкова” расследаваў 
крымінальную справу супраць 
мяне.

На судзе я не мог размаўляць, 
хаваючы ад сораму свае вочы, бо 
на ім прысутнічала мая маці, мой 
самы блізкі чалавек у жыцці. 
Абыякава (ад стрэсу) адказваючы 
на пытанні суддзі, я чакаў, калі ўсё 
гэта скончыцца. У мяне не было 
ўнутраных сіл для змагання.

Віну я не прызнаў. Бо я цвёрда 
ведаю, што гэта была помста 
пакінутай жанчыны са шматлікімі 
комплексамі.

Для мяне было дзікунствам 
чуць на судзе пра нейкія нажы-
сякеркі ў маіх руках, пра тое, што я 
пагражаў яе жыццю.

Па прыродзе я мяккі і 
добразычлівы чалавек. 
Пацярпелая ні разу не сказала на 
судзе, што я яе ўдарыў ці зрабіў ёй 
вельмі балюча. Нават ланцужок на 
шыі не парваў.

Наогул, Марына часта блыталася 
ў сваіх паказаннях у судзе. Яе 
паводзіны выглядалі вельмі наіграна. 
Яна перабольшвала, прыдумвала 
нейкія новыя эпізоды таго злашчас-
нага спаткання. Але нягледзячы на 
ўсе недарэчнасці і адсутнасць 
доказаў, суддзя зачытаў прысуд.

Я толькі чуў яго апошнія словы: 
“Падсудны, Бумай, вам зразумелы 
прыгавор?”

“За што? За што?” — гэта пытан-
не пульсавала ў маёй галаве.

“За тое! За тое! Гэта я прыйшла 
да цябе — Расплата!

Шэсць з паловай гадоў 
пазбаўлення волі. У прысудзе не 
хапае самага галоўнага — 
Справядлівасці!

Я згубіў сям’ю, разбурана маё 
жыццё. Мой адзіны сябра ў гэтым 
жыцці — мая матуля — абівае 
парогі судоў і пракуратур з тым, 
каб данесці да высокіх кабінетаў 
зярнятка сумнення ў 
справядлівасці прыгавора.

Я хачу звярнуцца да людзей: 
“Ці па справядлівасці я атрымаў 
такі аграмадны тэрмін за гэтыя 
злашчасныя тэлефоны? Ці гэта 
сапраўды разбой?..”

Мікалай БУМАЙ.
Магілёў.

Расплата
Я рана стаў сямейным чалаве-

кам. Уладкаваўся працаваць у 
камерцыйную арганізацыю майго 
роднага горада Ліда. Набіраўся 
вопыту, рос у прафесійным плане. 
Радасць наведалася ў мой дом у 
2001 годзе, калі я стаў бацькам. 
Нарадзілася дачка, мой маленькі 
анёлачак. Усе свае сілы я аддаваў 
сям’і, бо мая жонка і дачка былі 
самымі каштоўнымі ў жыцці.

Так ляцелі гады, усё праходзіла 
някепска. Стварыў пэўны дабра-
быт для сям’і, жыццё ішло 
раўнаважна да 2006 года, пакуль я 
не спаткаў Марыну. Гэта сустрэча 
стала для мяне ракавой...

Нешта тады ёкнула ў маім 
сэрцы, нешта найшло на мяне. 
Марына была адзінокай жанчы-
най. Ёй было трохі менш як 30. 
Паводле яе слоў, з “моцным 
полам” ёй ніколі не шанцавала. 
Пасля няўдалага юнацкага кахан-
ня яна ўвесь час заставалася адна. 
Бо мужчына яе першага кахання 
быў для Марыны своеасаблівым 
ідэалам і яна прымярала яго да 
іншых сваіх паклоннікаў. Але ж 
стасункі не складаліся. Яе вабіла 
да мяне якраз тое, што я 
ўсталяваўся ў жыцці як сямейны 
чалавек, выхоўваў дачку. Ад сябро-
вак яна ведала, што мая жонка ні ў 
чым не мае патрэбы. А Марыне 
ўсяго гэтага якраз у жыцці і не 
хапала.

Прызнаюся, мне гэта нечым 
нават падабалася. Я не намагаўся 
штучна прывабіць да сябе жан-
чын, але хутка стаў разумець, што 
Марына мае наконт мяне нейкія 
планы на будучыню. У прыватнасці, 
у кампаніі яна аднойчы назвала 
мяне сваім мужам. Тады я моцна 
задумаўся: ці патрэбны мне гэтыя 
адносіны? Кахання да Марыны ў 
мяне не было, было толькі спачу-
ванне і жаданне апекі над ёй.

Так цягнулася два гады. 
Кароткія сустрэчы на прыродзе. 
Сумесныя вандроўкі па краявідах 
Панямоння. У большай ступені ўсё 
гэта было разам з іншымі сябрамі. 
Я бачыў, як свяціліся аксамітным 
цяплом вочы жанчыны. Яна слуха-
ла кожнае маё слова, кожную 
рэпліку ўспрымала з увагай. Але 
мне гэта стала надакучаць. І ў 
пачатку восені 2008 года я 
рашыўся. На адной сустрэчы ў 
лідскім парку я ўзяў яе за руку і, 
старанна падбіраючы словы, 
выказаў ёй: “Марыначка, мушу 
табе патлумачыць... Больш я не 
магу сустракацца з табой. Такія 
адносіны ні мне, ні табе не патрэб-
ны. У іх няма будучыні. Я не змагу 
пакінуць сваю сям’ю, не змагу...”

Яна ўжо не чула апошніх слоў. 
Прыкрыўшы рукамі твар, аддаля-
лася ад мяне. Я толькі заўважаў яе 
ўсхліпы і ўяўляў яе далоні, поўныя 

КРЫЖАВАНКА

Адказы на крыжаванку:
Па гарызанталі: 11.Расказчык. 12.Аранжарэя. 13.Бара. 14.Анталогія. 15.Шчыт. 19.Калчак. 20.Камін. 

21.Клунак. 24.Вяндлярня. 25.Постаць. 27.Гародня. 29.“Палачанка”. 34.Бацька. 35.Пажар. 36.Скарга. 39.Зіма. 
40.Лесапавал. 41.Спіс. 44.Ваверчанё. 45.Камутатар.

Па вертыкалі: 1.Аўстралія. 2.Квас. 3.Лучына. 6.Пралік. 7.Іржа. 8.Адрачэнец. 9.Укладанне. 10.Калонія. 13.
Бокс. 16.Такт. 17.Вандроўка. 18.Пляткарка. 22.“Вясна”. 23.“Гоман”. 26.“Гараватка”. 28.Арцімовіч. 30.Курапатка. 
31.Абоз. 32.Каралёў. 33.Лаос. 37.Бераст. 38.Чанмін. 42.Грын. 43.Этна.

Па дугах па гадзіннікавай стрэлцы: 5.Аплікацыя. 46.Ратаванне.
Супраць гадзіннікавай стрэлкі: 4.Аляксандр. 44.“Ваўчаняты”.

Па гарызанталі: 11.Дзядзька У.Караткевіча І.Грынкевіч (магчымы прататып 
Гервасія Вылівахі ў творы “Ладдзя роспачы”) як цудоўны апавядальнік. 12.Цяпліца 
графаў Тышкевічаў, што захавалася да нашых дзён у Валожыне побач з іх палацам. 
13.Шатландскі востраў, дзе ўзлётна-пасадачнай паласой з’яўляецца мелкаводная 
бухта. 14.“Торжественник» як Зборнік найлепшых узораў выказванняў класікаў і 
майстроў красамоўства. 15.Ручная зброя, форма якой характэрная для сучаснай 
геральдыкі Брэсцкай вобласці. 19.Адмірал, камандуючы Чарнаморскім флотам у 
1917 годзе. 20.Абагравальнік у гасцёўні Шэрлака Холмса. 21.Што трымае за 
плячыма жаба-вандроўніца на гродзенскай скульптуры, прысвечанай ёй? 24.
Колішняе назначэнне вежы ў пасёлку Лынтупы на Пастаўшчыне; яе, як гістарычнае 
збудаванне, выкарысталі для сучаснага герба гэтага населенага пункта. 25.
Палоска збажыны, занятая адной жняёй. 27.Гістарычная назва горада Беларусі, 
дзе магутным і непрыступным умацаваннем супраць рыцараў-крыжакоў быў 
замак. 29.П’еса А.Дударава пра князёўну Рагнеду. 34.Хто з родных быў супраць 
пострыгу Прадславы (будучай апякункі ўсіх беларусаў Еўфрасінні Полацкай)? 
35.Вялікае лонданскае бедства ў 1666 годзе, што пачалося з дому каралеўскага 
пекара. 36.Першы рэктар Віленскай акадэміі. 39.Якая пара года будзе мяккай і 
цёплай, калі буслы не адлятаюць да Спаса? 40.Месца працы ў лагеры арыштаванага 
ў 1936 годзе беларускага паэта С.Ракіты. 41.Рукапісная копія фрэскі Леанарда да 
Вінчы “Тайная вячэра” на алтарнай перагародцы Сафійскага сабора ў Полацку. 
44.Дзіця маленькага грызуна з пушыстым хвастом, на якога знешне падобная 
палятуха звычайная. 45.Якое ўстройства на першай мінскай тэлефоннай лініі 
спачатку абслугоўвалі толькі мужчыны?

Па вертыкалі: 1.Дзяржава, дзе для аховы авечага стада выкарыстоўваюць 
страусаў. 2.Кіславаты напітак; добрая гаспадыня ведае, што драўляную бочачку для 
яго трэба трымаць вільготнай. 3.Дэмакрат, яго паэзія паклала пачатак беларускай 
філасофскай лірыцы. 6.Промах. 7.Што выдаляецца з металічных прадметаў пры 
дапамозе рэпчатай цыбулі? 8.Здраднік. 9.Змяшчэнне грашовых сродкаў у справу. 
10.Сумеснае шматлікае кацінае паселішча ў рымскім Калізеі; у гэтым горадзе коткі 
лічацца свяшчэннымі жывёлінамі. 13.Адзінаборства, выключанае з праграмы V 
Алімпійскіх гульняў. 16.Уменне даць чалавеку ўказанне і не зрабіць з яго ворага. 
17.Кругасветнае падарожжа, здзейсненае на сваёй яхце казачна багатым 
беларускім графам, выбітным фатографам Б.Тышкевічам. 18.Мянушка сарокі ў 
славянскіх казках. 22.Праваабарончы цэнтр, заснаваны А.Бяляцкім. 23.Часопіс, 
які пачаў выходзіць у 1884 годзе ў Пецярбургу; ён быў органам беларускай фракцыі 
рэвалюцыйнай арганізацыі “Народная воля”. 26.Трылогія беларускага 
эмігранцкага пісьменніка і журналіста Акулы. 28.Творца мінскай скульптуры 
Еўфрасінні Полацкай. 30.Рэдкая на Беларусі белая фазанавая птушка з калматымі 
нагамі; як толькі сыходзіць снег, яе афарбоўка мяняецца на стракаты колер. 31.
Група падвод шведскага корпуса з боепрыпасамі і харчам, што рухалася з 
Ліфляндыі да вёскі Лясной на Слаўгарадчыне, дзе ў 1708 годзе адбылася бітва з 
расійскім войскам. 32.Які савецкі канструктар першых ракетна-касмічных сістэм у 
школе быў круглым троечнікам? 33.Краіна з унікальнай Далінай збаноў. 37.
Дрэвавая кустовая расліна і каханы Тавіцы з прыгожай легенды, што ў Беларусі 
перадаецца з пакалення ў пакаленне. 38.Кітайскі востраў, дзе на працягу тыдня 
падчас нацыянальнага свята праходзіць турнір цвыркуноў на “кубак Ю-Шэнь”. 
42.Пісьменнік з беларускімі каранямі, ён падарыў чытачам раман “Алые паруса”. 
43.Вулкан, які перапалохаў імператара Калігулу ў час паездкі па Сіцыліі.

Па дугах па гадзіннікавай стрэлцы: 5.Від стварэння мастацкага вобраза 
шляхам нашыўкі, наклейвання. 46.Пазбаўленне ад пагрозы.

Супраць гадзіннікавай стрэлкі: 4.Кароль польскі і вялікі князь літоўскі, 
прывілеем якога ў 1503 годзе Камянцу быў дадзены герб з выявай вежы. 44.
Раман, напісаны А.Дударам разам з А.Александровічам і А. Вольным.

Ала АДАМАЙЦІС.

СКАНДАЛ

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

Уладзімір ПАРфЯНОВІЧ:

“У вас цяпер адно  спадзяванне –  на дзяўчат”
Трохразовы алімпійскі чэмпіён па веславанні на байдарках і каноэ, дэпутат Палаты 

прадстаўнікоў 2-га склікання Уладзімір Парфяновіч на Алімпіяду ў Лондан паехаў у складзе 
расійскай зборнай. У студзені 2010 года, пасля таго як славуты беларускі спартсмен не змог 
уладкавацца на працу на радзіме, ён быў вымушаны з’ехаць у Расійскую Федэрацыю і цяпер 
працуе ў штабе нацыянальнай расійскай зборнай.

“Народная Воля” задала 
некалькі пытанняў славутаму 
беларускаму спартсмену, які зараз 
працуе з нашымі сапернікамі.

—  Ці ўплывае на настрой тое, 
што на Алімпійскіх гульнях у 
лондане вы прадстаўляеце Расiю?

— Не магу сказаць, што я нечым 
пакрыўджаны. Я проста працую — і 

ўсё. Мне падабаецца мая 
сённяшняя работа, і я стараюся 
напоўніцу. Такім жа чынам я 
дзейнічаў і ў Беларусі, калі 
ўзначальваў федэрацыю. А настрой 
у мяне баявы. Алімпіяда — гэта 
сапраўднае свята.

— А калі б паклікалі ў Беларусь, 
то ці пагадзіліся б вярнуцца на 
Радзіму?

— Канешне! Але цяпер дома 
для мяне няма ўмоў. Ёсць шэраг 
пытанняў, на якія мне ніхто не 
адкажа, і ўсе гэтыя пытанні тычац-
ца аднаго “таварыша”, якога, дарэ-
чы, на Алімпіяду не пусцілі. Я з 
задавальненнем працаваў бы ў 
Мінску. Але як я мог заставацца 
дома, калі мяне нават дворнікам не 
бралі? Ён мне абяцаў плуг, але і яго 
не даў. На чужыне працаваць — гэта 
не самы лепшы варыянт. Калі ёсць 

магчымасць працаваць на 
радзіме, то трэба заставац-

ца і не шукаць іншай долі. 
Хаця я, канешне, лічу, 

што тут, у Расіі, такса-
ма частка маёй 

радзімы. Не адно 
дзесядзігоддзе 
Масква была 
нашай агуль-
най сталіцай, 
с т о л ь к і 
трэніраваўся 
тут некалі... 
Але час ідзе, і 
ўсё больш і 

больш адчува-
юцца межы...

— Чаго чакае-
це ад Алімпіяды?

— Мы чакаем, 
што будзем з 
залатымі медалямі. 

Спадзяюся, што мы ў Лондане 
выступім прыстойна.

— “Мы” — гэта Рассія?
— Зразумела ж...
— А беларуская зборная на 

што можа разлічваць?
— У беларусаў шмат праблем: 

зборная згубіла чацвёрку і на 
Алімпіядзе яе не будзе. Выступяць 
толькі на байдарцы-двойцы і на 
байдарцы-адзіночцы. У вас цяпер 
адно спадзяванне — на дзяўчат. Ну і, 
можа, Багдановічы ды Юрэня… Калі 
змогуць сабрацца з сіламі, то гэта 
будзе цудоўна! Патэнцыял, канешне, 
застаўся, але за чатыры гады ўжо 
шмат згублена.

— У свой час вы шмат зрабілі 
для развіцця беларускага спорту...

— Як ніяк, а 14 гадоў 
узначальваў федэрацыю. А гэта 
значны перыяд! Асабіста прайшоў 
шлях ад самага нізу, калі грэбля 
была не ў пашане, да  алімпійскага 
чэмпіёна. Канешне, шкада ўсяго. 
Гэта ж вялікая праца! Ды і з боку 
відаць, як цяпер усё дэградзіруе. 
Вось з такімі пачуццямі і паехаў на 
Алімпіяду… Але спадзяюся, што 
расійская зборная добра 
выступіць.

— Якія-небудзь ёсць 
пажаданні?

— Хачу пажадаць чытачам 
”Народнай Волі” балець за прыгожы 
спорт без межаў. Калі спартсмен 
выйграе, то ці мае гэта вялікае зна-
чэнне, чый ён — беларускі, рускі, 
украінскі, нямецкі — галоўнае, каб 
гэта было чэсна і справядліва, каб 
прыносіла радасць людзям. Але ж у 
першую чаргу я буду балець, як 
кажуць, за сваіх — за беларусаў і за 
расіян.

Любоў ЛУНЁВА.

Футбалісты ўзбунтаваліся 
пасля слоў Батуры

У мінулую нядзелю футбалісты 
«Забудовы» не выехалі на матч 
19-га тура чэмпіянату краіны. 
Падрабязнасці інцыдэнту сайту 
“Беларускі футбол” паведаміў 
галоўны трэнер каманды з 
Маладзечна Аляксандр ГАРМАЗА.

— Футбалісты адмовіліся ехаць 
на гульню. Перадгісторыя такая. 
Фанат нашай каманды на «Прамой 
лініі» задаў пытанне старшыні 
Мінскага аблвыканкама Барысу 
Батуру. Ён пытаўся пра тое, чаму ў 
футбольным клубе «Забудова» людзі 

чатыры месяцы не атрымліваюць 
ніякіх грошай. Батура адказаў, што 
фанат не валодае сітуацыяй, маўляў, 
усё ў камандзе добра, грошы выдзя-
ляюцца... Куды яны вылучаюцца, 
мы не ведаем.

Гэта абуральна. Вось на выезд у 
нядзелю і прыйшлі толькі 9 чалавек. 
Астатнія адмовіліся. Хочацца, каб 
наш губернатар больш не казаў 
нейкіх дурасцяў, а мэр горада і 
іншае кіраўніцтва трохі павярнуліся 
да нас. Шчыра скажу, я хацеў, каб 
хлопцы выехалі на гульню, але яны 

прынялі іншае рашэнне. Думаю, 
што яны не выйдуць і на бліжэйшую 
хатнюю гульню з «Іслаччу».

— Тады, напэўна, каманду зды-
муць з чэмпіянату...

— Магчыма, здымуць. Калі клуб 
камусьці патрэбны, трэба нешта 
рабіць. Сітуацыя вельмі сумная, 
асабліва ўлічваючы, што ў горадзе 
маецца спартыўная школа, багатыя 
футбольныя традыцыі. Што тут 
казаць, калі ў дзень гульні футбалісты 
нашай каманды не атрымлівалі хар-
чаванне. Як такое можа быць?!

СТРАТА

Памёр акцёр і рэжысёр 
Аляксандр Колбышаў

Аўтару скандальнага фільма “Ваўкі”  
было ўсяго 52 гады.

У ноч на 30 ліпеня пайшоў з 
жыцця адзін з самых таленавітых 
рэжысёраў сучаснага беларуска-
га кінематографа. Сэрца 
Аляксандра Колбышава 
спынілася ў яго кватэры ў Мінску, 
дапамагчы яму не паспелі. 
Верагодна, прычынай смерці 
стаў тромб, Аляксандр і раней 
скардзіўся на боль у грудзях…

Ён нарадзіўся ў горадзе 
Горлаўка Данецкай вобласці, 
вучыўся ў Кіеве і Мінску, 
атрымаўшы дзве прафесіі — 
акцёр і рэжысёр. Аляксандр меў 
складаны і моцны жыццёвы 
досвед — яму давялося служыць 
у Афганістане і вучыцца ў аднаго 
з лепшых беларускіх 
кінематаграфістаў Віктара 
Турава. Падаецца, што ўвесь 
гэты вопыт Колбышаў сабраў ва 
ўнікальным мастацкім фільме 
“Ваўкі”. Карціна гэтая цалкам не 
тыповая для нашага 
“Партызанфільма”. Надзвычай 
моцная драматычная гісторыя 
распавядае аб уцекачы з ГУЛАГа. 
Імклівы бег праз завіруху, 
людскія жорсткасць і абыяка-
васць, смяротная гульня ў 
хованкі і незмаўкаючае воўчае 
выццё. Галоўны рэфрэн “Ваўкоў” 
“…і — захавай нас, Госпадзі, таму 
што мы людзі, а не звяры…”

Колбышаў не адзін раз 
прызнаваўся, што ён задаволены 
працай над “Ваўкамі”. За сцэнарыі, 
якія не мелі водгуку ў яго душы, ён 
проста не браўся. У выніку фільм 
стаў не проста візітоўкай 
Колбышава, а карцінай усяго 
жыцця…

“Мне нядаўна споўнілася 50 
гадоў, — разважаў ён два гады 
таму ў адным з нешматлікіх 
інтэрв’ю. — Забаўна, калі твая 
будучыня пачынаецца з 
пяцідзесяці. Дай Бог, вядома, мне 
яшчэ пажыць і паствараць, але, 
на мой погляд, гэта такі крытыч-
ны ўзрост...”

Словы Аляксандра сталі 
прарочымі. Нерэалізаванымі 
засталіся сотні планаў: вучыць 
студэнтаў, давесці беларускі 
кінематограф хаця б да 
расійскага ўзроўню… Але 
засталіся фільмы, засталіся 
ролі.

“Любы чалавек стаіць 
перад выбарам, — 
выказваўся Аляксандр 
Колбышаў. — А я такі чалавек 
па прыродзе — калі я аддаю-
ся, то аддаюся гэтай справе 
цалкам. Я не магу раздвоіцца 
або рассыпацца. Вось гэтага 
я і баюся…”
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ЗНАЕТЕ ЛИ ВЫ, ЧТО…

Сколько подушек  
у спортсменов?

Олимпийские игры — это не только радость побед и горечь поражений, не только улыбки и слезы. Короче, не только эмоции. Но и цифры. Огромное 
количество цифр. Причем они заполняют олимпийское пространство еще до начала самих соревнований. К примеру, знаете ли вы, сколько порций 
еды готовится ежедневно в Олимпийской деревне? Информационная служба Игр-2012 услужливо сообщает — 45 тысяч. А сколько диванов в холлах 
деревни? 11 000. А пуховых одеял сколько приготовлено? 28 000. А подушек? 22 000. А сколько кварталов в Олимпийской деревне? 11.

И это только крошечная часть информации. И только об Олимпийской деревне. Практически по каждому виду спорта олимпийская инфосистема 
представляет очень много необычной статистики. Сегодня мы представляем наиболее интересные цифры.

СТРЕЛЬБА 
 ИЗ ЛУКА

70 — расстояние в метрах до 
мишени.

30 — столько олимпийских 
медалей завоевали корейские луч-
ники (включая 16 золотых), с тех пор 
как этот вид спорта вернулся в олим-
пийскую программу в 1976 году. Это 
рекорд.

9 — столько олимпийских меда-
лей завоевал бельгиец Хуберт ван 
Иннис. Из них 6 золотых.

6 — кореянки выиграли команд-
ные соревнования на последних 
шести Играх.

0 — корейские мужчины никог-
да не выигрывали личный турнир. В 
других трех видах корейцы побежда-
ли минимум четыре раза в каждом.

ТЕННИС
14 971 — столько зрителей будет 

вмещать Центральный корт 
Уимблдона во время Игр.

92 — столько лет назад теннис-
ный олимпийский турнир в послед-
ний раз игрался на траве — в 
Антверпене.

37 — столько лет было майору 
Джосии Ритчи, когда на Играх-1908 
в Лондоне он завоевал медали всех 
достоинств.

12 — столько кортов Уимблдона 
будет задействовано на турнире. 
Остальные будут использоваться для 
тренировок.

6 — игры в Лондоне будут 
шестыми для индийца Леандера 
Паеса.

1 — только один игрок в истории 
завоевывал медали на трех 
Олимпиадах - это испанка Кончита 
Мартинес (серебро-1992, брон-
за-1996, серебро-2004).

ТРИАТЛОН
54.459 — длина в метрах триат-

лонной трассы в Лондоне.
13 — этот номер с санкции 

Международного союза триатлона 
не используется в соревнованиях.

6 — с тех пор, как триатлон 
вошел в олимпийскую программу, 
все шесть гонок выиграли предста-
вители разных стран.

4 — три спортсмена — Саймон 
Уитфилд (Канада), Хантер Кемпер 
(США) и Аня Диттмер (Германия) — 
будут участвовать в четвертых Играх.

БИЧ-ВОЛЕЙ
41.115 — столько тонн песка 

привезено в Лондон из Сассекса 
для устройства площадок.

40 — только два игрока выступа-
ли на Играх в возрасте более 40 лет 
— это ангольцы Абрю Морэ и 
Эмануэл Фернандеш.

5 — Эмануэл (Бразилия) и 
Натали Кук (Австралия) примут уча-
стие в своих пятых Играх.

2 — только два игрока имеют 
две золотые медали — Керри Уолш 
(США) и Мисти Мэйтринор (США).

1 — только один игрок стал 
олимпийским чемпионом в бич-
волее и волейболе — это америка-
нец Карч Кирай.

ПАРУСНЫЙ 
СПОРТ

1900 — в этом году парусный 
спорт дебютировал на Олимпийских 
играх. В 1896 году соревнования 
яхт стояли в программе, но были 
отменены из-за плохой погоды.

250 — длина в метрах нового 
эллинга в Веймуте.

6 — виндсерфер Алессандра 
Сенсини (Италия) выступит на своих 
шестых Играх. Она была седьмой в 
1992 году, а затем четырежды заво-
евывала медали.

2 — в Веймуте построены два 
крана для подъема яхт из воды.

СИНХРОННОЕ 
ПЛАВАНИЕ

6 — Россия завоевала послед-
ние шесть золотых олимпийских 
медалей.

5 — россиянка Анастасия 
Давыдова может повторить рекорд 
по числу олимпийских медалей, если 
завоюет свое пятое золото. У японок 
Михо Такеды и Мийи Тачибаны — по 
четыре серебра и бронзе.

4 — рекорд по числу золотых 
медалей Давыдова делит с 
Анастасией Ермаковой.

3 — Россия выиграла три из 
четырех командных титула. На пер-
вых для синхронного плавания 
Играх в Атланте-1996 победила 
команда США.

2 — синхронное плавание — 
один из двух видов спорта, где уча-
ствуют только женщины.

КОННЫЙ СПОРТ
72.150 — столько морковок 

заготовлено для кормежки лошадей 
во время Игр, что составляет 15 
тонн.

1000 — столько тонн грунта 
потребовалось для подготовки арен.

200 — столько тонн навоза 
потребуется убрать во время Игр.

47 — столько особо охраняемых 
деревьев растет в Гринвич-Парке 
(где пройдут конные соревнования) 
со времен Генриха VII.

3 — рекорд для лошадей по числу 
участий в Олимпиадах. Это достиже-
ние принадлежит 21 лошади.

ТЯЖЕЛАЯ 
АТЛЕТИКА

8 — столько золотых медалей 
завоевали китайцы в Пекине-2008.

5 — только три штангиста уча-
ствовали в пяти Играх — Имре 
Фельди (Венгрия), Ронни Веллер 
(Германия) и Инго Штайнхофель 
(Германия).

4 — наибольшее количество 
медалей, завоеванных одним штан-
гистом на Олимпиадах. Это достиже-
ние принадлежит греку Пирросу 
Димасу.

СПОРТИВНАЯ 
ГИМНАСТИКА
182 — столько медалей завое-

вали на Играх советские гимнасты, 
это рекорд.

39 — столько лет самому стар-
шему участнику Игр в Лондоне бол-
гарину Йордану Йовчеву.

22 — такая разница в возрасте 
между самой опытной участницей 
Игр-2012 Оксаной Чусовитиной из 
Германии (37 лет) и самой молодой 
— Анной Кюм (Франция).

20 — свою первую олимпий-
скую медаль Чусовитина завоевала 
20 лет назад.

9 — столько золотых медалей 
завоевала Лариса Латынина — это 
абсолютный олимпийский рекорд 
для женщин.

3 — в Играх-2012 примут уча-
стие три представителя японской 
семьи Танака — братья Казухито и 
Юсуке и сестра Рие.

1 — в турнире примет участие 
одна семейная пара — поляки 
Марта Пихан-Кулежа и Роман 
Кулежа.

ПРЫЖКИ НА 
БАТУТЕ

1930 — батут современной кон-
струкции был создан в 1930-х годах 
в Университете Айовы для цирковых 
артистов.

8 — максимальная высота в 
метрах, на которую взлетает бату-
тист.

3 — Карен Кокберн (Канада) — 
единственная спортсменка, завое-
вывавшая медали на всех трех 
Олимпиадах.

0,3 — на столько баллов наказы-
вается спортсмен за подсказку тре-
нера.

0 — ни один батутист не являет-
ся двукратным олимпийским чем-
пионом.

ВОДНОЕ ПОЛО
10 641 — столько голов было 

забито на всех Олимпийских играх.
38 — столько голов было забито 

в матче за третье место между 
Италией и Венгрией на Играх-1996. 
Итальянцы победили в дополнитель-
ное время — 20:18.

27 — столько голов забил серб 
Александар Сапич в Пекине-2008.

21 — таков рекорд по количе-
ству голов одной команды в одном 
матче.

21:5 — с таким счетом россияне 
победили словаков в групповом тур-
нире Сиднея-2000.

17 — наибольшая разница 
мячей в одном матче встречалась 
дважды: Венгрия—Япония — 17:0 
(1932 год), ГДР—Египет — 19:2 (1968 
год).

9 — столько раз выигрывала 
Олимпиады сборная Венгрии. 
Больше золота в командных видах 
только у баскетболистов США — 19.

7 — столько голов забила голланд-
ка Даниэле де Брюийн в финале-2008. 
Голландия победила США — 9:8.

НАСТОЛЬНЫЙ 
ТЕННИС

3600 — столько шариков приго-
товлено для олимпийского турнира.

40 — диаметр шарика в милли-
метрах. Он был увеличен после Игр 
в Сиднее — с 30 до 40 мм.

1 — представители неазиатской 
страны завоевали всего одну золо-
тую медаль — это сделал швед 
Ян-Уве Вальднер в 1992 году.

БАДМИНТОН
8400 — столько воланов приго-

товлено для олимпийского турнира.
421 — максимальная зареги-

стрированная скорость полета вола-
на (км/час).

69 — азиатские спортсмены 
завоевали 69 из 76 разыгранных на 
Олимпиадах медалей.

16 — столько перьев у волана. 
Они берутся из левого крыла гуся.

1,55 — высота бадминтонной 
сетки (м).

ХУДОЖЕСТ-
ВЕННАЯ 

ГИМНАСТИКА
400 — вес в граммах гимнасти-

ческого мяча.
150 — максимальная продолжи-

тельность в секундах упражнения 
групп.

13 — гимнастки выступают на 
ковре 13х13 м.

10 — Россия лидирует по количе-
ству медалей — 10 (6+2+2).

5 — всего пять гимнасток заво-
евали по две олимпийских медали 

— это Елена Посевина (Россия), 
Наталья Лаврова (Россия), 
Александра Тимошенко (Украина), 
Анна Бессонова (Украина) и Алина 
Кабаева (Россия).

3 — Россия завоевала все золо-
тые медали на последних трех 
Олимпиадах.

2 — только две гимнастки явля-
ются двукратными олимпийскими 
чемпионками — Посевина и 
Лаврова, завоевавшие медали в 
соревнованиях групп.

ГРЕБЛЯ НА 
БАЙДАРКАХ   

И КАНОЭ
520 — максимальная длина 

каноэ-одиночки (см).
202 — рост самого высокого 

каноиста Игр-2012 чеха Йозефа 
Достала и самого высокого байда-
рочника Миклоша Дудаша 
(Венгрия).

53 — вес самой легкой каноист-
ки Лизы Каррингтон из Новой 
Зеландии.

47 — возраст самой опытной 
каноистки итальянки Жозефы Идем.

3 — только два каноиста являют-
ся трехкратными олимпийскими 
чемпионами — Владимир 
Парфенович (Беларусь) и Иан 
Фергюсон (Новая Зеландия).

АКАДЕМИЧЕСКАЯ 
ГРЕБЛЯ

72,5 — максимальный вес греб-
ца-мужчины в соревнованиях в лег-
ком весе (кг).

59 — максимальный вес греб-
ца-женщины в соревнованиях в лег-
ком весе.

55 — минимальный вес рулево-
го-мужчины.

50 — минимальный вес рулево-
го-женщины.

14 - минимальный вес лодки-
одиночки.

8—14 — предположительный воз-
раст французского мальчика, кото-
рый, возможно, является самым 
молодым олимпийским чемпионом. 
Мальчик, имя которого неизвестно, 
был приглашен на роль рулевого гол-
ландской двойкой в финале Игр-
1900. Одни источники указывают, что 
его возраст 8—9 лет, другие — 12—14.

0 — британские женщины никог-
да не становились олимпийскими 
чемпионками в академической гре-
бле, хотя у мужчин из Великобритании 
— 24 золотые медали.

БАСКЕТБОЛ
18 000 — столько двухэтажных 

автобусов поместится внутри North 
Greenwich Arena, где пройдет 
баскетбольный финал.

1093 — столько очков набрал 
бразилец Оскар Шмидт в олимпий-
ских турнирах.

238 — столько очков набрано 
двумя командами в одном матче: в 
1988-м Бразилия победила Китай 
— 130—108.

112:77 — с таким счетом жен-
ская сборная СССР обыграла США в 
первом олимпийском финале в 
1976 году.

100 — наибольший разрыв в 
очках в одном матче — Корея—Ирак 
— 120:20 (1948 год).

63 — столько матчей подряд 
сборная США выиграла на 
Олимпиадах, прежде чем проиграла 
сборной СССР в финале 
Мюнхена-1972.

15 — столько минут потребуется 
Ниагарскому водопаду, чтобы 
наполнить перевернутую North 
Greenwich Arena.

ВОЛЕЙБОЛ
218 — рост самого высокого 

волейболиста турнира-2012 россия-
нина Дмитрия Мусэрского.

202 — рост самых высоких 
волейболисток — россиянок 
Екатерины Гамовой и Юлии 
Меркуловой.

19 — разница в высоте сетки у 
мужчин и женщин (см).

2 — количество золотых олим-
пийских дублей. СССР выиграл и 
мужской, и женский  турниры в 
1968 и 1980 годах.

ПРЫЖКИ В ВОДУ
905,025 — наивысшие баллы, 

набранные в олимпийских финалах. 
Достижение принадлежит 
Александру Портнову (СССР) и уста-
новлено на Олимпиаде в Москве.

13 — столько лет было самой 
молодой в истории олимпийской 
чемпионке — американка 
Марджори Гестринг выиграла прыж-
ки с трехметрового трамплина в 
1936 году.

8 — столько медалей на счету 
россиянина Дмитрия Саутина 
(2+2+4) — это олимпийский рекорд.

ЛЕГКАЯ 
АТЛЕТИКА

10 000 — столько тонн стали 
пошло на строительство 
Олимпийского стадиона, где прой-
дут соревнования по легкой атле-
тике.

87 — столько медальных хет-
триков одной страны было в исто-
рии Игр.

53 — столько забегов провела 
Мерлин Отти (Ямайка, Словения) на 
Олимпийских играх с 1980-го по 
2004 год.

12 — столько медалей завоевал 
финский стайер Пааво Нурми с 
1920-го по 1924 год.

9 — столько медалей на счету 
Отти, но ни одной золотой.

БОКС
32 — столько золотых медалей 

завоевали боксеры Кубы. Это чуть 
меньше половины всех олимпий-
ских побед страны (66).

1 — женщины впервые примут 
участие в Олимпиаде.

Сергей РОДИЧЕНКО, 
 «Спорт-экспресс».

ГОЛ!!!

За гол Дзмітрыя 
Багі 50 мільёнаў 
атрымае мінская 

спартыўная школа
Перамога алімпійскай футбольнай зборнай 

Беларусі над Новай Зеландыяй (1:0) прынесла 
дывідэнды юным беларускім спартсменам.

ФУТБОЛ

Глеб вярнуўся  
на радзіму

31-гадовы паўабаронца зборнай Беларусі 
Аляксандр Глеб падпісаў кантракт  з барысаў-
скім БАТЭ да 30 жніўня. Апошнім клубам Глеба 
былі самарскія «Крылья Советов».

Як адзначыў Аляксандр Глеб у 
інтэрв’ю прэс-службе БАТЭ, ён 
задаволены вяртаннем у 
барысаўскі клуб.

«Каманда зараз знаходзіцца ў 
складанай кадравай сітуацыі з 
прычыны выкліку вялікай групы 
ігракоў на Алімпіяду. Да мяне 
звярнуліся з просьбай дапамагчы, 
на якую я з радасцю адгукнуўся. 
Тут я рабіў першыя крокі, адгэтуль 
з’ехаў у Еўропу. Хочацца аддзя-
чыць роднаму клубу, зрабіць усё 
магчымае, каб мэты, пастаўленыя 
перад ім, былі выкананы. 
Прыкладу для гэтага максімум 
намаганняў», — сказаў Аляксандр 
Глеб.

Ён адзначыў, што «трэнерскі 
штаб БАТЭ — гэта людзі, з якімі я 
разам выходзіў на поле ў форме 
гэтай каманды. У нас вельмі 
добрыя ўзаемаадносіны, мы 
выдатна разумеем адзін аднаго. 
Трэніровачны працэс тут нічым не 
адрозніваецца ад таго, які быў у 
еўрапейскіх клубах, колеры якіх я 
абараняў. Створаны ўсе ўмовы, 
каб атрымліваць ад яго задаваль-
ненне».

Цалкам верагодна, што ў 
форме БАТЭ Аляксандр Глеб 
выйдзе ўжо ў наступнай 
Лігачэмпіёнскай сустрэчы — 1 
жніўня супраць вугорскага 
«Дебрецена».

«За час трэніровак у БАТЭ 
набраў добрую форму. Адчуваю, 
што прыбаўляю з кожным 
днём. Імкнуся не даваць 
сабе выхадных, каб 
як мага хутчэй 
прыйсці да апты-
м а л ь н а й 

кандыцыі. Думаю, усё будзе нар-
мальна», — сказаў Аляксандр Глеб.

За БАТЭ знакаміты 
паўабаронца будзе гуляць пад 
нумарам 15. Дарэчы, пад гэтым 
нумарам ён пачынаў выступаць і ў 
нямецкай камандзе «Штутгарт».

Аляксандр Глеб шэсць разоў 
прызнаваўся лепшым іграком 
Беларусі (2002, 2003, 2005, 
2006, 2007, 2008). Станавіўся 
пераможцам Лігі чэмпіёнаў 
(2008/09), чэмпіёнам Іспаніі 
(2008/09), чэмпіёнам Беларусі 
(1999), уладальнікам Кубка 
Іспаніі (2008/09), уладальнікам 
Кубка англійскай лігі (2010/11), 
сярэбраным прызёрам 
чэмпіянату Германіі (2002 / 03), 
бронзавым прызёрам чэмпіянату 
Англіі (2007/08). Але апошнім 
часам яго кар’ера ў Еўропе не 
заладзілася.

Адразу дзве сталічныя дзіцяча-
юнацкія школы па футболе атры-
маюць па 50 мільёнаў беларускіх 
рублёў. Аўтар пераможнага гола 
Дзмітрый Бага вызначыў у якасці 
адрасата фінансавай падтрымкі 
ДЮСШ футбольнага клуба «Мінск».

Яшчэ 50 мільёнаў рублёў атры-
мае сталічная ДСШ таварыства 
«Дынама». Яе абраў галкіпер збор-
най Аляксандр Гутар, які правёў 
«сухі» матч.

Нагадаем, што праект 

«Алімпійскі выбар» рэалізуецца 
прэзідэнцкім спартыўным клубам 
пры падтрымцы Нацыянальнага 
алімпійскага камітэта і Мінспорту. 
Ён прадугледжвае, што нашы 
алімпійцы, якія падняліся на 
п’едэстал ці правялі пераможныя 
матчы, могуць выбраць любую 
дзіцячую спартыўную школу, што 
атрымае грашовую дапамогу. За 
бронзавы медаль — 50 мільёнаў, 
за сярэбраную — 75 і 100 мільёнаў 
— за залатую ўзнагароду.


